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روزنـامه مدیریتـی - اقتصــادی

روسای پیشین بانک مرکزی در سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی مطرح کردند

جراحی ناترازی 
نظام بانکی

 فرصت امروز: سللی و چهارمین همایش بانکداری اسلللامی با موضوع طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران از روز گذشته به همت 
موسسه عالی آموزش بانکداری ایران در ساختمان جدید بانک مرکزی آغاز شده و امروز به کار خود پایان می دهد. همایش سالیانه بانکداری 
اسلامی در هفته بانکداری و مقارن با تصویب قانون عملیات بانکداری بدون ربا، طی 30 سال گذشته به طور مداوم برگزار شده و فرصت 
مغتنمی برای بسط دانش بانکداری ایرانی فراهم کرده است. در سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی که با موضوع طرح بانکداری 
جمهوری اسلامی ایران برگزار شده، رئیس کل بانک مرکزی از پیش بینی کاهش تورم در کانال 30 درصد و رشد اقتصادی 3.۵ درصدی 
در سال جاری خبر داد و ناترازی بودجه و ناترازی بانک ها را دو نگرانی بزرگ صنعت کشور خواند. همچنین روسای پیشین بانک مرکزی در 
همایش بانکداری اسلامی نسبت به وضعیت وخیم نظام بانکی کشور هشدار دادند و نوک پیکان ناترازی بانک ها را متوجه دولت و مجلس 
دانسللتند؛ از جمله »محمود بهمنی« با بیان اینکه »وضع بانک ها اصلا خوب نیسللت و هجمه های بسیاری از همه طرف به بانک ها وارد 
می شود«، گفت که »ناترازی بانک ها ابتدا از سوی مجلس شورای اسلامی و دولت شروع می شود. بنابراین مقصر اصلی، بانک ها نیستند بلکه 
تصمیمات اقتصادی و سیاست های پولی و ارزی هستند که بانک ها مکلف به اجرای آن می شوند.« همچنین »ولی الله سیف«، مهمترین 
ریشه ناترازی بانک ها را در تصمیمات دولت های گذشته دانست و گفت که »نظام بانکی ایران دارای ناترازی در بخش های مختلفی است و 
سیاست های اقتصادی و رفتارهای نادرست دولت های گذشته در ابعاد مختلف باعث بروز این  نارسایی و ناترازی در نظام بانکی کشور شده 
است.« »اکبر کمیجانی« و »سیدمحمدحسین عادلی« نیز از دیگر سخنرانان روز نخست سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی بودند...

زیان خودروسازی در دولت چهاردهم متوقف می شود؟

تداوم سیاستگذاری دستوری 
در صنعت خودروسازی
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سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی با موضوع »طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران« آغاز شد

خشت خام طرح بانکداری
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فرصت امروز: شاخص کل بورس تهران مجددا قرمزپوش شد و با افت 7 هزار واحدی تا سطح 2 میلیون 
و 88 هزار واحد عقب نشـینی کـرد. نمادهای فارس، فولاد، وغدیر و فملی بیشـترین تاثیر را در افت 

 شـاخص کل بورس داشـتند. برخلاف شاخص کل اما شـاخص هم وزن سبزپوش شد و با رشد
2 هزار و 534 واحدی در میانه تراز 668 هزار واحد ایستاد. خالص تغییر مالکیت حقوقی به...

107 میلیارد تومان پول حقیقی به بازار سهام وارد شد

رشد صف نشینی در بورس تهران

یادداشت

9 توصیه
به رئیس جمهور

مرتضی افقه
استاد اقتصاد دانشگاه اهواز

بللا پایللان یافتللن مبللارزات 
موفقیللت  و  انتخاباتللی 
پزشللکیان در کسللب اعتمللاد 
منتظر  اکنللون جامعلله  مردم، 
اسللت  سیاسللت هایی  اعلللام 
انتخاباتللی  وعده هللای  کلله 
رئیس جمهور را محقق یا لااقل 
در مسللیر تحقق قرار می دهد. 
بزرگی  اما ریسللک  پزشللکیان 
دوره  سللخت ترین  کلله  کللرد 
اقتصللادی و  که شللاخص های 
بدترین شلللرایط  اجتماعی در 
خللود هسللتند، داوطلللب این 
پزشللکیان  گردید.  مسللئولیت 
برای تحقللق وعده های خود و 
نیز قرار دادن کشللور در مسیر 
توسللعه با چالش هللای داخلی 
و خارجللی متعللددی مواجلله 
اسللت: به لحللاظ خارجی هنوز 
جنللگ رژیللم صهیونیسللتی با 
فلسللطینیان و حزب الله در غزه 
و لبنان ادامه داشته و به مرحله 
حساسی رسللیده و بیم سرایت 
این جنگ به ایران و کل منطقه 
بیشللتر شللده اسللت. تنش در 
روابط ایران با اروپا و آمریکا نیز 
در اوج خود قرار دارد. در داخل 
نیز اقدامات دولت سللیزدهم با 
وعده حل مشللکلات اقتصادی 
بدون رفللع تحریم هللا، نه تنها 
منجللر بلله رفع یا کاهللش آنها 
نگردیللد بلکه در اغلللب موارد، 
شاخص های اقتصادی به مراتب 
از اواخللر دوره روحانی وخیم تر 
شده است و تورم بعد از گذشت 
سلله سللال همچنان بالای 40 

درصد است.
ادامه در همین صفحه
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ناکامی های اقتصادی و اجتماعی سال های گذشته موجب کاهش 
شللدید سللرمایه اجتماعی، دلسردی و سللرخوردگی شدید مردم و 
به خصوص جوانان شللده اسللت. تعداد زیادی از جوانان و نخبگان 
کشور به عنوان سللرمایه و منبع اصلی پیشرفت اقتصادی و توسعه 
بلله خارج مهاجرت کرده و همچنان در فکر مهاجرتند و بخش قابل 
توجهی از آنان که مانده اند نیز به دلیل بی مهری های ناشی از تنگ 
نظری های ایدئولوژیک و سیاسی و فرهنگی، همچنان با تبعیض در 
کسب فرصت های اقتصادی و اجتماعی مواجه هستند و بعضا به انزوا 

کشانده شده اند.
اینها تنها بخش کوچکی از چالش هایی اسللت که رئیس جمهور 
با آنها مواجه اسللت. در شللرایط اورژانسی موجود، انتظار آن بود که 
مراحل اسللتقرار و شللروع به کار رئیس جمهور و کابینه او با سرعت 
زیللاد انجام گیرد، اما از نظر تصمیم گیران گویی که کشللور با هیچ 
چالشللی مواجه نیست و در بهترین شللرایط خود قرار دارد. مجلس 
زمان تحلیف ریاست جمهور را یک ماه بعد و نیمه مرداد اعلام کرد. 
طبق عرف، مدت زمانی نسبتا طولانی برای جابه جایی احتمالی سایر 
مدیران صرف خواهد شد. حتی در شرایط عادی طبق تجربه موجود، 
اسللتقرار کامل رئیس جمهور جدید حداقل شش ماه زمان از کشور 
می گیرد و بنابراین بسیاری از امور کشور معطل می مانند، چه رسد 
به شللرایط فعلی که جابه جایی رئیس قوه مجریه به صورت ناگهانی 
اتفاق افتاده اسللت. این فرآیند عقب مانده و ضدتوسعه انتخاباتی را 
مقایسه کنید با انتخابات اخیر انگلستان که تنها چند ساعت پس از 
مشخص شدن نتیجه، نخست وزیر جدید در محل کار خود مستقر 
و امور مربوطه را آغاز نمود. این در حالی است که چالش های داخلی 
و خارجی ایران با انگلسللتان به لحاظ کمی و کیفی قابل مقایسلله 

نیستند.
این مقدمه تنها هشللداری است به تصمیم گیران و رئیس جمهور 
که در صورت امکان این فرآیند کوتاه تر گردد تا بیش از این فرصت ها 
هدر نرود. حال سللوال این اسللت که پزشللکیان چه برنامه ای برای 
حرکللت در جهت حل یا کاهش چالش های جدی کشللور دارد؟ با 
توجلله به ناگهانللی جابه جایی رئیس جمهور و بلله منظور کمک به 
تصمیم گیری بهتر پزشکیان و مشللاوران او، پیشنهادهای زیر برای 
حرکت فوری در جهت کاهش انبوه چالش های اقتصادی و اجتماعی 

پیش رو ارائه می گردد:
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برای رفع یا کاهش چالش های گفته شللده لازم اسللت پزشکیان 
برنامه ها و سیاسللت های خود را در دو بللازه کوتاه مدت و بلندمدت 
مشللخص و اعلام کند. بارها نوشللته ام که مشللکلات و چالش های 
موجود کشللور هرچند عمدتا نمود اقتصادی دارند اما ریشلله هایی 
غیراقتصللادی دارند. بنابرایللن رفع یا کاهش این مشللکلات بیش 

از نسللخه های اقتصللادی، نیاز بلله تغییر و تحول در سللاختارهای 
غیراقتصللادی از جمله در نظام ارزشللی حاکللم، در نظام انتخاب و 
انتصللاب کارگزاران حاکمیت، در رفع موانع متعدد کسللب وکار، در 
سیاست خارجی و در سیاست های فرهنگی و اجتماعی دارد، اما به 
دلیل تداوم وابستگی اقتصاد کشور به فروش نفت و تأمین نیازهای 
بخش تولید و مصرف به کالاهای واسللطه ای و سرمایه ای وارداتی، 
حل مشکل تحریم ها و روابط پولی و مالی )FATF( با جهان خارج، 
اولویتی اورژانسللی دارد. یادمان باشللد که برخلاف دهه های پیش 
که ایران می توانسللت از نقش نفت خود در روابط خارجی به عنوان 
برگ برنده در چانه زنی های بین المللی اسللتفاده کند، اکنون نه تنها 
این قدرت از دسللت ایران گرفته شللده، بلکه این کشورهای غربی 
هسللتند که فروش نفت ایران را تحریم کرده و اقتصاد کشللور را در 
تنگنا قرار داده اند. لازم به ذکر اسللت طی هفت سال گذشته که از 
تشدید تحریم ها گذشللته، دولت های دوازدهم و سیزدهم هر آنچه 
ذخیره داشته اند برای کاهش مشللکلات ناشی از تحمیل تحریم ها 
مصرف نموده اند و در حللال حاضر، منابع مالی چندانی برای دولت 
باقی نمانده اسللت. همچنین احتمال پیروزی ترامپ به عنوان بانی 
لغو برجام و تشللدید تحریم ها قوت گرفتلله و بنابراین احتمال حل 
تحریم ها را پیچیده تر نموده است. با این وصف، به دلیل نزدیک بودن 
انتخابات آمریکا، در خوش بینانه ترین حالت، بعید اسللت که تا پایان 
سللال جاری، موضوع تحریم ها و روابط مالی و پولی قابل حل باشد. 
بنابراین پزشللکیان و تیم اجرایی اش باید با شللرایط، یعنی صادرات 
غیررسمی روزانه تا یک و نیم میلیون بشکه و انبوه مشکلات متراکم 

شده اقتصادی مدیریت کنند.
2

پزشللکیان لابد می دانللد که نیروهای انسللانی متخصص، جوان، 
چابک، باانگیللزه و پرانرژی، مهمترین بلکه تنها عامل برای مواجهه 
با چالش ها و مشللکلات اقتصادی و اجتماعی و قرار گرفتن کشللور 
در مسللیر توسعه اند. بنابراین به عدم احتمال حل مشکل تحریم ها، 
پزشللکیان باید به فکر رفللع موانع انتخاب و انتصللاب کارآمدترین 
نیروهللای اجرایی، از هیللأت وزرا تا پایین ترین رده هللای اداری در 
اسللتان ها و شهرسللتان ها باشد. متأسللفانه در عرف و روالی غلط و 
ضدتوسللعه، نیروها، مقامات و گروه های رسمی و غیررسمی فراوانی 
در انتصابللات قوه مجریه دخالللت می کنند. هرچنللد طبق قانون، 
مجلللس باید اعضای کابینه را تأیید کند، اما در بسللیاری موارد در 
این فرآیند، ملاحظات و وابستگی های سیاسی و ایدئولوژی بیش از 
شایستگی های لازم برای انجام مسئولیت ها در نظر گرفته می شوند، 
امللا در روالللی غلط و غیرقانونی، بسللیاری از نمایندگان مجلس در 
انتصاب تمامی مدیران اسللتانی و شهرستانی دخالت نموده و از این 
منظر، دولت ها را تحت فشار قرار می دهند. شوربختانه اما نیروهای 

تحمیلی توسللط نمایندگان عمدتا با ملاک های قومی و خانوادگی 
یا تعلقات سیاسللی و مذهبی نلله الزاما شایسللتگی های لازم برای 
پیشرفت و توسعه معرفی می شوند. از طرف دیگر، از هم اکنون افراد 
فرصت طلللب و بعضا صاحب ثروتی که احیانا در کارزار انتخاباتی به 
صورت مالی و لجستیک از نامزد پیروز حمایت نموده اند، برای کسب 
مناصب اجرایی خیز بسللته. پزشللکیان اگر می خواهد به وعده های 
انتخاباتی خود به سرعت و به نحو شایسته عمل کند، باید در مقابل 
ایللن روند غلط و ضدتوسللعه تا حد ممکن مقاومللت کند تا بتواند 
شایسته ترین ها را در مجموعه مدیران خود بگمارد. در همین رابطه 
بهتر اسللت هم به لحاظ چابک سازی تیم های اجرایی هم به لحاظ 
کادرسازی، از انتخاب و انتصاب نیروهای تکراری، فرسوده و فاقد ایده 
و طرح های نو پرهیز نموده و از نیروهای جوان، متخصص، پرانگیزه 
و بانشاط اسللتفاده کند و از نیروهای باتجربه به عنوان مشاور برای 

نیروهای جوان بهره گیرد.
3

تردیدی نیست که گروه های مختلف جامعه، اولویت های مختلف 
و متنوعی دارند که باید موردنظر رئیس جمهور و مجموعه حاکمیت 
قرار گیرد، اما شللاید بتوان دو گروه از جامعه هدف را از هم تفکیک 
کرد و برنامه های متناسللب با نیازهای این دو گروه مشللخص کرد: 
گروه اول، بخش زیادی از مردم و افراد جامعه )به خصوص گروه هایی 
که در دهک های پایین قرار دارند( که مشللکل اصلی و فوری شللان، 
معیشللت و زندگی مادی و تأمین نیازهای حیاتی است و گروه دوم، 
کسللانی هسللتند که از درآمد و رفاه اقتصادی نسبی برخوردارند و 
اولویت های اجتماعی، فرهنگی و سیاسی شللان برجسللته تر اسللت. 
بدیهی اسللت که دولت به کمک سایر قوا و نهادهای حاکمیتی باید 
بللرای هر دو گروه به صورت موازی، اقدامللات لازم را انجام دهد اما 
بللرآورده نمودن این مجموعه از اولویت ها، با موانع داخلی و خارجی 
فراوانی روبه رو اسللت. به همین دلیل رفع مشللکلات متراکم شده 
مردم، زمانبر، دشللوار و پرزحمت اسللت و قاعدتا نباید برای جامعه 

توقع حل آنها به صورت فوری ایجاد گردد.
4

در شللرایطی کلله فقر و بیکاری گسللترده در کشللور وجود دارد 
و نابرابری ها بین مردم و مناطق بسللیار شللدید شللده اسللت، حل 
بسیاری از مشللکلات اقتصادی با روش های منطبق بر اقتصاد بازار 
و سیاست های لیبرالی نه تنها قابل حل نیستند بلکه موجب تشدید 
آنها می شللوند. شکست سه نوبت به اصطلاح جراحی های اقتصادی 
ناشی از توصیه های اقتصادخوانده های لیبرال که موجب تشدید فقر 
و بیکاری و نابرابری شللد، گواه این مدعاسللت. بنابراین بهتر اسللت 
پزشللکیان هم در مقابل این گللروه از اقتصادخوانده های بی اعتنا یا 
غافل نسللبت به شللرایط فعلی کشللور مقاومت کند و هم اعضای 

کابینه خود را از بین کسللانی انتخاب کند که تصمیمات اقتصادی 
را براسللاس این واقعیللات اخذ می کنند، نه توصیه های نسللنجیده 

اقتصادخوانده های طرفدار بازار آزاد.
۵

اغلب مشکلات و چالش های فعلی کشور، نمودی اقتصادی دارند 
اما ریشلله هایی غیراقتصللادی دارند. بنابراین همچللون وزارت های 
اقتصللادی و تولیللدی، وزارت های غیراقتصادی که بسترسللاز رونق 
فعالیت های اقتصادی می گردند باید با حساسیت و دقت بالا انتخاب 
گردند. لازم به ذکر اسللت که برخلاف تصور موجللود، تأثیرگذاران 
بر شللاخص های اقتصادی عمدتا وزرای بخش های تولیدی هستند، 
نه صرفا وزیر اقتصادی و رؤسللای بانک مرکللزی و برنامه و بودجه. 
بنابراین برای شللتاب در حل مشللکلات اقتصادی لازم است وزرای 
تولیدی شللامل وزرای صمت، نفت، نیرو، کار و تعاون با حساسللیت 
بیشللتر انتخاب شللوند اما همان گونه که ذکر شللد، سللاختارهای 
غیراقتصللادی )فرهنگی و سیاسللی و اجتماعی( در شللرایط فعلی 
کشللور، نقش اصلی در بسترسللازی برای حل یا کاهش چالش های 
اقتصادی ایفا می کنند. به همین دلیل انتصاب وزرای ارشاد، ورزش 
و جوانللان، آمللوزش و پرورش، علوم و فناوری و بهداشللت، اهمیت 
بیشللتر یا برابر با وزرای اقتصادی برای بهبود شرایط اقتصادی دارند 
اما همان گونه که ذکر شللد، انجام مذاکرات و اقدامات برای کاهش 
تنش در روابط بین الملل و حل مشکل تحریم ها و ازسرگیری روابط 
پولللی و بانکی )FATF(، اولویتی فوری و اورژانسللی دارد. بنابراین 
انتخاب زبده ترین، متخصص ترین و باتجربه ترین نیروها در مجموعه 
وزارت خارجه )شامل وزیر، معاونین، سفرا و وابسته های اقتصادی در 
کشورهای دیگر( از اهمیت فوق العاده ای برخوردار است و حساسیت 

خاص خود را می طلبد.
6

از مهمترین چالش های جدی و صدالبته نگران کننده برای امروز 
و فردای کشللور، مهاجرت وسللیع نخبگان از کشور است. پزشکیان 
باید برنامه خود برای از بین بردن عواملی که منجر به مهاجرت، این 
پدیده نگران کننده شللده است را مشخص کند. شناخت عواملی که 
موجب این میزان از مهاجرت شده است در اولویت فوری قرار گیرد 
کلله نیاز به تیمی متخصص و انجللام پژوهش های عمیق دارد اما از 
شواهد برمی آید که علاوه بر مشکلات اقتصادی و تبعیضات گسترده 
در کسللب فرصت های شغلی، تحصیلی، اجتماعی و... تنگ نظری و 
محدودیت های فرهنگی و سیاسللی و اجتماعی از مهمترین عوامل 

مهاجرت نخبگان از کشور شده است.
7

محدودیت های استفاده از تکنولوژی های نو، به خصوص اینترنت 
که در چند سال گذشته تشدید شده است، از جمله دلایل دیگری 

است که هم موجب دلسردی و نارضایتی انبوه مردم شده است و هم 
بسیاری از کسللب وکارها و استارت آپ ها و فعالیت های دانش بنیان 
را یللا تعطیللل کرده و یا موجب مهاجرت این گروه از شللرکت ها به 
کشورهای دیگر شده است. پزشکیان باید طبق وعده انتخاباتی، رفع 

این محدودیت ها را در اولویت برنامه های خود قرار دهد.
8

یکی از خطاهای رایج در جهت کاهش نابرابری و محرومیت مناطق 
کشور، تمرکز بر تخصیص بودجه به این مناطق، اما غفلت از تعیین و 
انتصاب مدیران توانمند و شایسته است. در اغلب دولت های گذشته 
معمولا بودجه های نسللبتا کافی برای محرومیت زدایی اسللتان ها و 
مناطق محروم تخصیص داده شده است اما به دلیل ناآگاهی و غفلت 
یا بی اعتنایی به نقش مدیران در فرآیند توسللعه منطقه ای، معمولا 
ضعیف ترین افراد برای این مناطق انتخاب می شده اند که حاصل آن 
تاکنون تداوم یا تشللدید محرومیت و نابرابری و اتلاف منابع بودجه 
ای کشللور بوده است. ضروری اسللت که دولت پزشکیان به این امر 
بسللیار مهم توجه داشته باشد، در غیر این صورت در تحقق یکی از 
مهمترین وعده های انتخاباتی خود مبنی بر رفع تبعیض و نابرابری 

ناکام خواهد ماند.
9

از جمللله خطاهللای دیگر که منجر به حل نشللدن بسللیاری از 
چالش هللای اقتصادی شللده اسللت، سللطحی نگری در برنامه های 
توسعه است. هنوز تصور دهه 70 میلادی بر بسیاری از برنامه ریزان 
و اقتصادخوانده ها حاکم اسللت که توسعه کشللور را صرفا از طریق 
سللرمایه گذاری های کور می بینند. این در حالی است که در شرایط 
فعلللی جهان و با توجه به پیشللرفت های تکنولوژیک، امکان رشللد 
اقتصادی بدون توزیع مناسللب درآمد و بهره مندی اکثریت مردم از 
نتایج آن وجود دارد. به همین دلیل، برنامه های اقتصادی باید مبتنی 
 Growth( بر سللرمایه گذاری های جهت دار به منظور رشد فقرزدا
poor-Pro( صورت پذیرند، در غیر این صورت همچون سال های 
گذشته ممکن است کشور رشدهای بالا را تجربه کند اما توده مردم 

از منافع آن بهره مند نگردند و نارضایتی اقتصادی تداوم یابد.
در نهایت و با توجه به شرایط حساس کنونی و نارضایتی اکثریت 
مردم از روند حکمرانی موجود، حال که بخشی از همین مردم و به 
خصوص جوانان فرصتی دیگر برای اصلاح روندهای غلط گذشللته 
داده اند، لازم اسللت که نهادها و دسللتگاه های حاکمیت با تمرکز بر 
منافع مشللترک ملی )نه منافع حزبی و گروهی( نهایت همکاری و 
همسویی را برای حل یا کاهش انبوه مشکلات اقتصادی، اجتماعی، 
فرهنگی و سیاسی داشته باشند؛ زیرا در صورت ناکامی، بعید است 
دیگر فرصت جبران ایجاد شللود و کشور با مخاطرات جدی مواجه 

خواهد شد.

حمیدرضا صالحی، نایب رئیس کمیسیون انرژی اتاق ایران
طی سللال های گذشته به دلیل سیاست ها و رویکردهایی 
که در تامین انرژی دنبال شد، شاهد عدم موفقیت دولت ها 
در این زمینه بودیم و از سللال 1384 به بعد که برنامه سوم 
توسللعه به نوعی متوقف شللد، سللرمایه گذاری آنچنانی در 
صنعت برق صورت نگرفت. رویکرد غالب در این سللال ها به 
این صورت بود که دولت سرمایه گذاری نداشته باشد؛ چراکه 
درآمدهای ناشللی از نفت پایین آمده بللود. از طرفی در این 
راستا که بخش خصوصی با حمایت دولت در صنعت برق و 
نیروگاه های جدید سرمایه گذاری کند و بتواند در چارچوب 
سیاست هایی که دولت تعیین می کند در زمینه تامین انرژی 
حرکت کند، برنامه ریزی نشده بود. در نتیجه این رویکردها 
امروز شللاهد هسللتیم که دولت چهاردهم با شرایط حادی 

روبه روسللت و حدود 18 هزار مگاوات ناترازی برق داریم. در 
مورد گاز هم در زمسللتان با کمبود مواجه هسللتیم. در این 
شللرایط، سوال این است که دولت جدید چه اولویت هایی را 

در حوزه انرژی و صنعت باید در دستور کار قرار دهد؟
دولت جدید باید فارغ از اینکه در گذشته چه اتفاقی افتاده 
است، این میراث ناترازی انرژی را بپذیرد و مسئولانه خواهان 
حل این موضوع باشللد. اگر این اراده درسللت و جدی باشد، 
از بخش خصوصی طلب کمک کند و با بخش خصوصی که 
قصد سرمایه گذاری دارد به توافقاتی برسد و به سمت کاهش 
سللالانه ناترازی پیش رود. اگر دولت جدیللد در این زمینه 
برنامه ریزی داشته باشد، بخش خصوصی ای که در ساخت و 
اداره نیروگاه و تولید برق دارای اهلیت اسللت، می تواند وارد 
این عرصه و سللرمایه گذاری در صنعت برق شللود. در حال 

حاضر، 60 درصد نیروگاه های کشور در اختیار غیردولتی ها، 
یعنی بخش خصولتی و خصوصی است که امکان تولید برق 
دارند. دولت می تواند برای مشللارکت و سللرمایه گذاری در 
زمینه تولید برق و حل مشکل ناترازی از همین ابتدا با این 

بخش ها توافق کند.
معتقدم مسللئله ناتللرازی برق، قابل حل اسللت و باید در 
اولویت دولت و سیاسللتگذار قرار گیرد؛ چراکه صنایع کشور 
به دلیل مشللکل ناترازی انرژی و کمبود برق، متحمل ضرر 
و زیان هللای زیادی شللده اند، بهللره وری لازم را ندارند و به 
دلیل کمبود انژری در زمینه های اشللتغال، صادرات، تامین 
زنجیره هللای ارزش و... با مشللکل روبه رو شللده اند. بنابراین 
لازم اسللت بخش خصوصللی در زمینه تولید بللرق و انرژی 
بلله طور جدی وارد کار شللود و دولت هللم تبدیل به رقیب 

بخش خصوصی در این زمینه نشود و با 40 درصد نیروگاهی 
که در اختیللار دارد، تامین برق بخش های یارانه ای را دنبال 
کند. همچنین لازم اسللت طی چند سللال آینده به سمت 
واقعی شللدن قیمت برق با محوریت و سرمایه گذاری بخش 
خصوصللی پیش رفت. دولت از این مسللیر می تواند از بابت 
حق انتقال برق و ترانزیت درآمدزایی داشته باشد. به عبارتی، 
دولت از تصدیگری خارج شود و رگولاتوری در زمینه برق را 
دنبال کند. در این شرایط، وقتی دولت در بخش رگولاتوری 
قرار گیرد و بخش خصوصی وارد ساخت نیروگاه و تولید برق 

شود، عملا شاهد رفع ناترازی خواهیم بود.
تاکید ما این اسللت که دولت، رقیللب بخش خصوصی و 
به دنبال تصدیگری در این حوزه نباشللد و نقش رگولاتوری 
برعهده بگیللرد. در مقابل، سللرمایه گذاری بخش خصوصی 

حمایت و ترغیب شللود. شرایط ایده آل، این است که بخش 
خصوصی تولیدکننده برق باشد و برق را با قیمت واقعی در 
بللورس انرژی به صنایع بفروشللد و قیمت ها به مرور واقعی 
شللود. در بخش گاز هللم میادیللن گازی ای داریم که هنوز 
مورد اسللتفاده قرار نگرفته است و هر کدام 30-2۵ میلیون 
مترمکعب ظرفیت سللرمایه گذاری دارد. این در حالی است 
که کنسرسللیوم های داخلی و خارجی، آماده سرمایه گذاری 
در ایللن زمینه هسللتند. وضعیت فعلی جای تأسللف دارد و 
دولت باید با فراهم کردن شرایط امن از سرمایه گذاری بخش 
خصوصی حمایت کنللد. وزارتخانه ها بایللد از حضور بخش 
خصوصی در این حوزه ها اسللتقبال و امنیت سرمایه گذاران 
را تامین کنند. در این شللرایط ایران می تواند هاب انرژی و 

صادرکننده انرژی باشد.

عاقبت ناترازی انرژی

9 توصیه به رئیس جمهور

طراحی برنامه کسب و کار در صنعت رستوران
آشپپزی هنری است که هر کسی بدان جذب نمی شود. خب تهیه غذا به طور روزمره کار سختی است. حالا 
اگر قرار باشللد آن را بدل به یک کسللب و کار کنیم، دردسرهایش دوچندان خواهد شد. در عین حال برخی از 
مردم طوری آشپزی را دوست دارند که یکی از اهداف کاری بزرگ شان راه اندازی رستوران است. اگر شما هم 
نیم نگاهی به این صنعت دارید، باید قبل از اینکه با کلی پول وارد بازار شللوید، به فکر تهیه یک برنامه کسللب 
و کار باشید.  برنامه کسب و کار در واقع مثل تاکتیک فوتبال عمل می کند. همانطور که هر تیمی برای برنده 
شدن باید تاکتیک مشخصی داشته باشد، رستوران ها نیز برای موفقیت در بازار باید برنامه ای درست و حسابی 
دم دسللت داشته باشند. شللاید فکر کنید چنین برنامه ای در طول زمان به سادگی تهیه می شود. خب در این 

صورت باید بگوییم سخت در اشتباهید؛ چراکه برنامه کاری امری نیست که در طول زمان به دست بیاید...
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بانکداری، صنعتی نیست که بدون بررسی دقیق کارشناسی و استفاده از 
تجربیات ارزشمند مدیران و کارشناسان کارکشته بانکی بتوان در مورد آن 
قانونگذاری کرد؛ وگرنه ماحصل و نتیجه این فرآیند غیرکارشناسی، چیزی 
جللز یک قانون ضعیف و پللر از ایراد همچون قانللون جدید بانک مرکزی 
نخواهللد بود. چه در مورد قانون بانک مرکزی و چه در مورد همزاد بعدی 
آن، یعنی طرح 90 ماده ای بانکداری به نظر می رسللد که آن قانون و این 
طرح هنوز تصویب نشللده قرار است زیربنای آینده صنعت بانکداری ایران 
را تشکیل دهند. با توجه به کاستی ها و ایرادات متعدد ساختاری، بیم آن 
مللی رود که تبعات منفی و مخرب این گونه طرح ها آرام آرام پایه های نظام 

بانکی ایران را بلرزاند.
در نقطلله مقابل قانون جدید بانک مرکزی، قانون پولی و بانکی کشللور 
قللرار دارد که در تیرماه 13۵1 به تصویب رسللیده اسللت. قانونی دقیق و 
کارشناسللی که سال های متمادی بر ساختار بانک مرکزی و سیاست های 
پولی و بانکی کشور حاکم بوده و نقشه راه ارتباط بانک ها با بانک مرکزی 
تلقی می شود. به نظر می رسد اصلاحاتی اندک و کارشناسی در این قانون 
و به روزآوری آن می توانسللت به خوبی نیازهای نظام بانکی کشور را مرتفع 
سازد و در نتیجه به تصویب قانون جدید بانک مرکزی احتیاجی نبود؛ البته 
مشللروط بر آنکه این اصلاحات تخصصی از سللوی خبرگان و متخصصان 
بانکی و براسللاس معیارها و اسللتانداردهای روز بانکداری دنیا انجام شود؛ 
نه توسط کسانی که بانکداری را فقط در کتاب ها و تئوری ها شناخته اند و 
حتی سللابقه یک روز کار عملیاتی بانکی ندارند. با وجود هشدارهای اهل 
فن متاسللفانه کار اصلاح و به روزآوری قوانین بانکی کشور در این سال ها 
بلله گونه دیگری رقم خورده که به پیدایی قانون بانک مرکزی و همچنین 
طرح جدید بانکداری انجامیده است. روزنامه »فرصت امروز« در شماره های 
گذشللته بارها به بررسی و آسیب شناسی طرح جدید بانکداری پرداخته و 
نقطه نظرات کارشناسان و صاحب نظران بانکی را منعکس کرده است. آنچه 
باعث طرح دوباره این موضوع شللده، سللی و چهارمین همایش بانکداری 
اسلللامی با موضوع طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران است که از روز 

گذشته در ساختمان جدید بانک مرکزی برگزار شده است.
حفره های قانون جدید بانک مرکزی

»آنچلله جوان در آینه بیند، پیر در خشللت خام بیند.« این ضرب المثل 
شیرین فارسی این روزها دستمایه انتقاد کارشناسان و پیشکسوتان نظام 
بانکی کشور نسبت به طرح های جدید بانکداری شده است. به نظر می رسد 
این خشللت خام صنعت بانکداری، طرح 90 ماده ای کمیسیون اقتصادی 
مجلس با عنوان »بانکداری جمهوری اسلللامی« است. »علی نظافتیان«، 
دبیر کمیسیون حقوقی کانون بانک ها در این باره به »فرصت امروز« توضیح 
می دهد: »در سال 1397 طرح جامع بانکداری جمهوری اسلامی از سوی 
کمیسیون اقتصادی مجلس برای نظرخواهی به شبکه بانکی کشور ارسال 
شللد. »کانون بانک ها و موسسات اعتباری خصوصی« در گزارش مفصلی، 
ایرادات ایللن طرح را در 187 بند به مجلس اعلام کرد. همچنین مدیران 
بانک های خصوصی در 13 آبان ماه 1398 خواستار بررسی بیشتر این طرح 
از سوی نمایندگان مجلس شدند که متاسفانه به این نظرات توجهی نشد. 
طللرح مجلس به طور خلاصه حاصللل ادغام طرح بانک مرکزی جمهوری 
اسلللامی ایران، طرح تاسیس بانک توسعه جمهوری اسلامی ایران، قانون 
عملیات بانکی بدون ربا و لایحه قانون پولی و بانکی کشللور بود که بعدها 
در زمان تصویب، »قانون بانک مرکزی« نام گرفت. همانطور که پیش بینی 
می شد، این طرح با ده ها ایراد شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام روبه رو شللد؛ مثلا مشخص نیسللت که آیا نهادی به نام شورای عالی 
بانک مرکزی در این قانون یک نهاد مدیریتی و اجرایی است یا مثل شورای 

پول و اعتبار صرفا یک نهاد سیاستگذار بانکی است؟ اگر یک نهاد مدیریتی 
است، پس هیأت عامل بانک مرکزی در این وسط چه کاره است؟«

به گفته »نظافتیان«، »سللرانجام 67 مللاده از طرح بانکداری جمهوری 
اسلللامی به نام »قانون بانللک مرکزی« به تصویب رسللید و چندی بعد، 
کمیسیون اقتصادی مجلس یک طرح 90 ماده ای را جهت نظرخواهی به 
بانک مرکزی و شللبکه بانکی کشور ارائه داد. بانک مرکزی برای بررسی و 
آسیب شناسی این طرح، کارگروهی از خبرگان نظام بانکی کشور تشکیل 
داد و ماده به ماده طرح بانکداری در این کارگروه مورد بحث و بررسی قرار 
گرفت. با وجود اینکه این طرح خام و ناپخته، نمره قابل قبول کارشناسی را 
به دست نیاورد، اما پس از ابلاغ قانون برنامه هفتم توسعه با کمال تعجب 
مشخص شللد که برخی از مواد این طرح 90 ماده ای در فصل دوم برنامه 
هفتم )مواد 8 تا 12( بارگذاری شللده است. اینکه این طرح خام چگونه از 
بانک مرکزی به هیأت دولت و سللپس به سازمان برنامه و بودجه راه پیدا 

کرد و وارد برنامه هفتم شد دقیقا مشخص نیست.«
کاستی های بانکی برنامه هفتم توسعه

او نحوه افزایش سللرمایه بانک هللا و تبعیض غیرمنطقی میان بانک های 
دولتی و خصوصی و همچنین تشللکیل شرکت مدیریت دارایی بانک ها را 
از جمله کاسللتی های برنامه هفتم می داند و می گوید: »متاسفانه ایرادات 
بسللیاری در قانون برنامه هفتم توسللعه، راجع به مباحث بانکی به چشم 
می خللورد که از جمله آنها می توان به چگونگی افزایش سللرمایه بانک ها 
و تبعیللض غیرمنطقی بیللن بانک های دولتی )افزایش سللرمایه از طریق 
تجدید ارزیابی دارایی ها( و بانک های خصوصی )افزایش سللرمایه از طریق 
سهامداران خصوصی( و عدم تعیین تکلیف بانک های خصولتی اشاره کرد. 
همچنین تکلیف بانک مرکزی به تشکیل یک شرکت دولتی دیگر در کنار 
خیل عظیم شللرکت های دولتی به نام شللرکت مدیریت دارایی بانک ها و 
اینکه »بانک مرکزی مکلف اسللت ظرف یک ماه از لازم الاجرا شللدن این 
قانون، »سللامانه املاک و مستغلات شللبکه بانکی« و »سامانه سهامداری 
شبکه بانکی« را راه اندازی نموده، دستورالعمل اجرایی مربوط را به تصویب 

هیأت عالی بانک مرکزی برسللاند و دسترسی به سامانه های مزبور را برای 
کلیه مؤسسللات اعتباری فراهم کند.« انصافا تاکنون کی سللابقه داشللته 
که بانک مرکزی ظرف یک ماه بتواند یک سللامانه ملللی راه اندازی کند؟ 
سامانه ای که ارتباط مستمر بین بانک مرکزی و شبکه بانکی و دستگاه های 
اجرایی، شرط ضروری کارکرد مطلوب آن است. هزینه های کلان راه اندازی 
چنین سللامانه ای را کدام دستگاه باید تأمین کند؟ آیا این گونه قوانین از 

نبود اشراف کافی طراحان به مباحث اجرایی حکایت ندارد؟«
دبیر کمیسللیون حقوقی کانون بانک ها سپس به وظایف بانک مرکزی 
در اقتصادی های توسعه یافته اشللاره می کند و می افزاید: »معمولا وظیفه 
و مسللئولیت ذاتی بانک مرکزی در تمامی کشورها، حفظ ارزش پول ملی 
و سیاسللتگذاری پولی و کنترل تورم اسللت. حال به اولین وظیفه قانونی 
بانک مرکزی در قانون جدید )جزء یک از قسمت الف ماده 3 قانون بانک 
مرکللزی( در این زمینه توجه کنیم که »جلوگیری از بروز تخلف توسللط 
اشللخاص تحت نظارت و تنبیه اشللخاص تحت نظارت متخلف« نام دارد. 
سوال این است که تنبیه اشخاص حقیقی و حقوقی داخل یا خارج از نظام 
بانکی کشللور، چه ارتباطی با وظایف ذاتی و مسللئولیت های قانونی بانک 
مرکللزی، یعنی حفظ ارزش پول ملی و سیاسللتگذاری پولی و مهار تورم 
دارد؟! اصلا بانک مرکزی برای تنبیه اشخاص تحت نظارت چه اختیاراتی 
دارد؟ طراحللان این قانون همچنین باید توضیح دهند که براسللاس کدام 
مجوز شللرعی و منطق حقوقی می توان از اموال بانک ها به صرف عدم ثبت 
اطلاعات آن در سامانه مربوطه به راحتی سلب مالکیت کرد و به مالکیت 
شللرکت مدیریت دارایی هللا درآورد و به حقوق سللهامداران بانکی تعدی 

نمود؟!«
خشت اول سیاستگذاری پولی

این پژوهشللگر بانکی در بخش پایانللی صحبت هایش، هم قانون جدید 
بانک مرکزی و هم طرح 90 ماده ای بانکداری را بخشللی از یک طرح خام 
و غیرکارشناسی می داند و می گوید: »هم قانون جدید بانک مرکزی و هم 
بخشللی از برنامه هفتم و هم طرح 90 ماده ای بانکداری، همگی در عرصه 
نظام بانکی، خشللت خام هستند. تصور می کنم »عبدالناصر همتی«، وزیر 
اقتصاد دولت چهاردهم و رئیس پیشللین بانک مرکزی از معدود مدیرانی 
است که خیلی شفاف و صریح در مورد این طرح سخن گفته است. او در 
مقام رئیس وقت بانک مرکللزی در آذرماه 1398 در مورد طرح بانکداری 
جمهوری اسلامی در صحن مجلس گفت که »من منکر نکات مثبت این 
طرح نیسللتم اما در این طرح، سللاختار بانک مرکزی را تغییر داده اند. در 
شللرایط تحریم هسللتیم و بانک مرکزی نیز عمود این خیمه است. نباید 
اجازه دهیم این شللوک به سللاختار بانک مرکزی وارد شود. مگر می شود 
20۵ ماده درخصوص سیستم بانکی آماده باشد و یکباره همه این تغییرات 
ایجاد شللود، بدون اینکه کارشناسللان و بانک مرکزی در این زمینه اقناع 
شللده باشند.« درست است که قانون مصوب مجلس از جمله قانون بانک 
مرکزی و همچنین برنامه هفتم را بایستی اجرا کرد، اما بانک مرکزی باید 
ملاحظلله کاری و محافظه کاری در این زمینه را کنار بگذارد و با اسللتفاده 
از ظرفیت های کارشناسی نهادهای معتبری همچون »شورای هماهنگی 
بانک هللای دولتی« و »کانون بانک ها و موسسللات اعتبللاری خصوصی« 
نسللبت به طراحی علمللی لوایح موردنیاز برای اصلاح نظللام بانکی و ارائه 
آن به مجلس از مسیر دولت اقدام نماید و از مداخله افراد ناآشنا به اصول 
بانکداری در این وادی پیشللگیری کند؛ زیرا از قدیم گفته اند که »خشت 
اول گللر نهد معمار کج، تا ثریللا می رود دیوار کج«. به عقیده »نظافتیان«، 
»قوانیللن مصوب را بایللد اجرا کرد، ولو آنکلله آن را دارای ایراد بدانیم، اما 
می توان با اصلاح کارشناسی قانون، آن هم از طریق بانک مرکزی و دولت 
به صورت لایحه قانونی، زمینه اصلاح کارشناسانه نظام بانکی و امکان ارائه 

بهتر خدمات بانکی به مردم را فراهم کرد.«

سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی با موضوع »طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران« آغاز شد

خشت خام طرح بانکداری

خودرو از آن دسللت کالاهایی اسللت که در ایران، شکل سرمایه ای دارد 
و سللرمایه گذاران را بللرای ورود به بازار تحریک می کنللد. در بازار خودرو 
آنچه تنظیمگر است، قیمت های دستوری است و نه نرخ هایی که در بازار 
ساخته می شوند. از آنجا که عرضه از سمت بازار آزاد انجام نمی شود و تلقی 
مصرف کننده نیز تصاحب سللرمایه و سود بردن از اختلاف قیمت کارخانه 
و بازار اسللت، می توان درک کرد که چرا دولت ها با ایجاد سازمان حمایت 
از مصرف کننده و نظارت های سللخت گیرانه تلاش می کنند سمت و سوی 
قیمت ها را به دست گیرند. همین مداخله دولت موجب دخالت های بی جا 
برای تنظیم رابطه خودروساز و مصرف کننده و ضرر و زیان در صورت های 
مالی خودروسازان شده است. وضعیت به سمتی رفته است که سهامداران 
شللرکت ها از اینکه سللهامداری را به جای خرید و فروش خودرو انتخاب 
کرده اند، پشیمان هستند و در مجامع شرکت ها با مدیران و اعضای هیأت 
مدیره درگیر می شوند. جهش قیمت خودرو همپای نرخ ارز نشان می دهد 
که بازار خودرو برای رسللیدن به آرامش، نیازمند ثبات اقتصادی است، اما 
این به تنهایی کافی نیست؛ چراکه صنعت خودروسازی ایران به شدت پیر 

و بیمار است.
»سللیدمحمد بحرینیان«، پژوهشگر توسعه در این باره می گوید: »برای 
واردات فشللار می آورند و حتی وزیر صمللت می گوید واردات انجام دهیم، 
درحالی که حساب نمی کنند این واردات چه میزان ارزبری خواهد داشت. 
عده ای هم می گوینللد واردات خودرو انجام دهیم تا کیفیت بالا برود. این 
موضوع عجیب اسللت، بعد از جنگ هم دولت مرحوم رفسنجانی با همین 
استدلال خودرو وارد کرد، آیا کیفیت بالا رفت؟! جز اینکه بدهی های کشور 
افزایللش یافت و اعتبار کشللور در بخش مالی از بیللن رفت، هیچ حاصل 
دیگری برای کشللور در پی نداشللت. با واردات، محصولات هیچ کشوری 

نمی تواند کیفیت پیدا کند. کیفیت، برنامه می خواهد.«
او که با »جماران« صحبت می کرد، درباره تلاش ها برای واردات خودرو 
گفت: »خدمات پس از فروش و تأمین قطعات خودروهای وارداتی، مردم را 
بیچاره می کند. اکنون اگر ماشین چینی تصادف کند، کارخانه ای که مونتاژ 
کرده، هیچ مسئولیتی در قبال آن ندارد و اگر هم تأمین کنند هزینه زیادی 
برای آن می گیرند! گاهی حتی بیشتر از قطعات مشابه خودروهای معتبر 
آلمانی! گفته می شللود تعداد زیللادی از خودروهای چینی به دلیل گرانی 
غیرمنطقی و یا نبود قطعات بلااستفاده مانده است! در این میان، مسئولیت 

وزیر صمت چه می شود؟«
»بحرینیان« به مشکلات ایجادشده به دلیل واردات برندهای متعدد در 
تیراژ کم طی سللال های گذشته اشاره کرد و گفت: »وقتی این میزان برند 
وارد می کنیللد باید بللرای آن قطعات یدکی هم وارد شللود. هم اکنون که 
ساخت خودرو مدرن شده، معمولا 10 درصد ارزش خودرو را برای تعمیر 
هر سال باید در نظر گرفت. بیم آن دارم که مجلس، وزرا و همه کسانی که 
برای واردات خودرو، چه خودرو صفر و چه کارکرده، نطق یا قلمفرسللایی 
می کننللد، به این دلیل باشللد که توانایی حل مشللکل و اهلیت حرفه ای 

نداشته و عوام گرایانه برای خرید محبوبیت کار می کنند.«
این پژوهشگر توسعه با انتقاد از عدم توجه به تخصص محوری در انتخاب 
بسللیاری از مدیران کشور، درباره اظهارات رئیس سازمان خصوصی سازی، 
مبنی بر تصمیم واگذاری شرکت های خودروساز تا پایان سال 1403 افزود: 
»مگر خصوصی های ما چه گلی بر سللر این مملکللت زده اند؟ مگر به جز 
این اسللت که مونتاژکاری می کنند! مگر کسی جلوی آنها را برای افزایش 
عمق ساخت داخل گرفته است؟ اما ملاحظه می شود که آنها نمی خواهند 

این کار را بکنند، چون سودشان در همان اختلاف ارزی است که دریافت 
می کننللد، یعنی اگر مونتاژکاری کنند و ارز بگیرنللد و قطعات را به جای 
تولید داخل، از خارج وارد کنند، سودشان بیشتر است تا بخواهند خودشان 
را دردسللر داده و عمللق سللاخت داخل خود را افزایش دهنللد و از میزان 
ارزبری محصول تولیدی خود بکاهند. برخی از آنها سودشان در این است 
که قیمت ماشللین چینی که 20 هزار دلار اسللت را اینجا به قیمت خون 
پدرشللان بفروشند! مستند به آمارهای منتشللره وزارت صمت ما از سال 
1347 تللا مردادماه 1400 بیش از 2۵ میلیون انواع خودروهای سللواری، 
وانت، اتوبوس و مینی بوس، کامیون و کشنده تولید و مونتاژ کرده ایم! این 
به جز تعداد بسیار زیاد واردات است! آمار این محصول و ولع استفاده از آن 
در کشور تأسف آور و هشداردهنده است؛ در حالی که اگر عقلانیتی وجود 
داشت، ما می توانستیم با تولید ۵00 هزار خودرو، خودروسازِ واقعی شویم.«
به گفته »بحرینیان«، »مسئله این نیست که بنگاه تولیدی ما دولتی یا 

خصوصی باشللد، بلکه موضوع این اسللت که ما گرفتار صورت مسئله های 
اشتباه می شویم. صِرف خصوصی سازی که مشکل صنایع ما، به ویژه صنعت 
خودرو را حل نمی کند. من به عنوان یک کارشللناس که بیش از 40 سال 
است در این صنعت فعالیت دارم، به شما می گویم این کار فقط هدردادن 
زمان، فرصت و منابع است. راه حل صنعت خودرو ما فقط خصوصی سازی 
نیسللت. اگر نهادهای فعلی قادر نیستند برنامه توسعه همچون کشورهای 
رهاشده از عقب ماندگی شرق آسیا بنویسند، باید آن را به دست افراد دارای 
تجربه، دانش و اهلیت بسپارند تا بتوانند برای این صنعت و صنایع دیگر، 
یک برنامه درسللت توسعه ای بنویسند و بعد آن را مقتدرانه اجرا کنند. ما 
نمی دانیم چه صنایعی باید پیشللران توسعه باشند و هیچ برنامه مشخص 
و درسللتی نداریم! درهای کشللور را هم به روی واردات گشللوده ایم یا با 
مونتللاژکاری خودمان را گول می زنیم که تولید انجام می دهیم! مطمئنا با 

این وضعیت به توسعه دست پیدا نمی کنیم.«

زیان خودروسازی در دولت چهاردهم متوقف می شود؟

تداوم سیاستگذاری دستوری در صنعت خودروسازی

نگــــاه

با رأی شورای عالی بورس به ریاست وزیر اقتصاد
حجت الله صیدی، رئیس سازمان بورس شد

»حجت الله صیدی« با رأی اکثریت اعضای شللورای عالی بورس، به عنوان 
عضو هیأت مدیره و چهاردهمین رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار معرفی 
شللد. اعضای شللورای عالی بورس در نشسللت فوق العاده ظهر سه شللنبه به 
»حجت الله صیدی« به عنوان عضو هیأت مدیره و رئیس جدید سازمان بورس 
و اوراق بهادار رأی اعتماد دادند. »صیدی« دانش آموخته رشته حسابداری در 
دانشگاه علامه طباطبائی است. رئیس جدید سازمان بورس و اوراق بهادار، هر 
سه مدرک دکترا، کارشناسی ارشد و کارشناسی خود را در رشته حسابداری 
از دانشللگاه علامه طباطبائی دریافت کرده و از سوابق اجرایی وی می توان به 
عضویت در هیأت مدیللره بانک صادرات ایران و معاون بین الملل، مدیرعامل 
شرکت سللرمایه گذاری خوارزمی، قائم مقام مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری 
غدیر، نایب رئیس هیأت مدیره شرکت ایران خودرو، سرپرست حسابرسی در 
مؤسسلله حسابرسی بنیاد مستضعفان و مدیرعامل بانک صادرات ایران اشاره 
کللرد. وی همچنین دارای مدارک حرفلله ای Business Accountant و 

CIMA از انجمن حسابداران خبره انگلستان است.
در سلله سال گذشللته، تصمیمات و تحولات مثبت و منفی زیادی در بازار 
سرمایه رخ داد که همزمان با دوره ریاست »مجید عشقی« در سازمان بورس 
و اوراق بهادار بود. رئیسی که دو سال زودتر از پایان حکم مدیریتش و در پی 
حواشللی مربوط به دریافت وام های میلیاردی قرض الحسنه در هیأت مدیره 
سللازمان بورس، چند روز پیش اسللتعفا داد و عصر روز گذشللته در نشست 
فوق العاده شورای عالی بورس به ریاست وزیر اقتصاد، »حجت الله صیدی« به 
عنوان رئیس جدید سازمان بورس انتخاب شد. »صیدی« در حالی به عنوان 
چهاردهمین رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار معرفی شده است که پیش 
از ایللن در دولت روحانی به عنوان مدیرعامل بانک صادرات، فعالیت حرفه ای 
در بازار پول داشت و حالا به عنوان سکاندار بازار سرمایه منصوب شده است. 
او دکترای حسللابداری از دانشللگاه علامه طباطبائی دارد و از جمله سللوابق 
کاری اش می توان به مدیرعاملی در گروه مالی صفورا، شرکت سرمایه گذاری 
خوارزمی و سرمایه گذاری غدیر و همچنین نایب رئیسی هیأت مدیره شرکت 
ایران خودرو اشللاره کرد. »حجت الله صیدی« در شللرایطی جایگزین »مجید 
عشقی«، رئیس مستعفی و پرحاشیه سازمان بورس شده است که بازار سرمایه 
با چالش های زیادی مواجه اسللت و انتظار میلیون ها سهامدار از سیاستگذار 

جدید بورس، تغییر شرایط و رونق بازار است.
پس از اسللتعفای »مجید عشقی« و در نشسللت روز گذشته شورای عالی 
بورس، »حجت الله صیدی« با کسب اکثریت آرا به عنوان رئیس جدید سازمان 
بورس و اوراق بهادار انتخاب شللد، اما چهاردهمین رئیس سللازمان بورس و 
اوراق بهادار کیسللت و چه دیدگاهی نسبت به بازار سرمایه دارد؟ »حجت الله 
صیدی«، دانش آموخته رشته حسابداری در دانشگاه علامه طباطبائی است و 
تمام مقاطع تحصیلی خود تا دکترای را در این دانشللگاه سپری کرده است. 
 Business رئیس جدید سللازمان بورس همچنین دارای مللدرک حرفه ای
Accountant و CIMA از انجمن حسابداران خبره انگلستان است. عمده 
فعالیت های »صیدی« در بخش بانکی کشللور و شللرکت های سرمایه گذاری 
بورسللی بوده است. از جمله سللوابق او می توان به عضویت موظف در هیأت 
مدیللره بانک صللادرات ایران و معاونللت بین الملل، مدیریت عامل شللرکت 
سرمایه گذاری خوارزمی، قائم مقامی مدیرعامل شرکت سرمایه گذاری غدیر، 
نایب رئیسللی هیأت مدیره شللرکت ایران خودرو، سرپرسللتی حسابرسی در 
موسسه حسابرسی بنیاد مستضعفان و سازمان حسابرسی جمهوری اسلامی 

ایران و مدیرعاملی بانک صادرات ایران اشاره کرد.
رئیس جدید سازمان بورس با اتکا به تجربه 30 سال حضورش در بازارهای 
مالی کشللور در آبان ماه 1399 به سللرمایه گذاران و سهامداران فعال در بازار 
سللرمایه یک پیام ویژه داد. او مدعی شللد که طی 30 سللال گذشته بازدهی 
بازار سللرمایه کشور در بازه های پنج ساله، دو ساله یا 20 ماهه هرگز کمتر از 
بازدهی ارز، خودرو، سللکه، طلا و مسللکن نبوده و ممکن است گاهی در یک 
بازه چند ماهه، بازدهی دلار یا سللایر بازارها از شللاخص بورس پیشی بگیرد 
امللا بعد از دو سللال بازدهی بللورس قطعا کمتر از دلار سللکه و طلا نخواهد 
بود. »صیدی« همچنین جمله ای معروف دارد که می گوید: »فکر می کنم اگر 
ظرفیت ها، قدرت سودآوری و ارزش دارایی های صنعت بانکداری و همچنین 
شللاخص های مختلفی که برای قیمت گذاری یک بنگاه در بازار سرمایه مورد 
اسللتفاده قرار می گیرد در محاسللبات لحاظ شللود، قطعا ما با قیمت هایی به 
مراتب بهتر از ارزش فعلی نماد بانک ها مواجه می شویم. همه بانک های بزرگ 

کشور سهام شان حداقل باید 2 یا 3 دلار قیمت داشته باشد.«
براسللاس این گزارش، در پایان هفته گذشته، تصویر نامه سازمان بازرسی 
کل کشور به وزیر اقتصاد خبرساز شد. این نهاد نظارتی وابسته به قوه قضائیه 
در این نامه نوشللته بود که هیأت مدیره بورس تهران از جمله رئیس سازمان 
در مجموع بیش از 10 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت دریافت کرده اند. 
»مجید عشقی« در مقام رئیس سازمان بورس نیز در واکنش به حواشی این 
نامه گفت که این تسللهیلات مطابق قانون پرداخت شللده است. با این حال 
در شللرایطی که در سال های اخیر سهامداران زیادی در بازار متضرر شده اند، 
دریافت تسهیلات ارزان قیمت توسط هیأت مدیره سازمان بورس طبیعتا به 
اعتماد سرمایه گذاران و سهامداران لطمه می زند و شائبه ها درباره سوءاستفاده 

دولت و دستگاه های اجرایی از منابع بازار سرمایه را افزایش می دهد.
انتظارات سرمایه گذاران و سهامداران در بازار سرمایه مهم است و می تواند 
در روند آتی بازار اثرگذار باشللد. از این رو مواضع و سیگنال های سیاستگذار 
بورسی، اهمیت زیادی دارد. با روی کار آمدن دولت چهاردهم، این امیدواری 
ایجاد شده اسللت که دولت جدید، برخی از سیاست های نادرست پیشین را 
اصلاح کند. در این میان، کارشناسللان اقتصادی معتقدند که سیاسللت های 
دولللت چهاردهم باید بازارمحور و کاتالاکتیک )مبادله محور( باشللد. در عین 
حال، بورس بازان و فعالان بورسی می گویند که دولت هم سیاستگذار است و 
هم نقش پررنگی در دو سوی عرضه و تقاضای بازار بازی می کند و خود ذی 
نفع اسللت. از همین رو، آنها این انتظللار را از دولت جدید دارند که به بهبود 
روند بازار سللرمایه توجه ویژه ای داشته باشد. بی راه نیست که بگوییم یکی از 
مشکلات اصلی بازار سرمایه و به طور کلی، اقتصاد ایران، همین نقش پررنگ 
دولت است. برخی شرکت های دولتی به شکل دستوری در بازار عمل می کنند 
و برخللی اقدامات آنان به هیچ وجه توجیه اقتصادی و مالی ندارد. با این همه 
دولت با اصلاح سیاست های اقتصادی به ویژه سیاست ارزی و نیز تعدیل نرخ 

سود می تواند سیگنال مهمی به بازار سرمایه مخابره کند.
گفتنی اسللت در نامه سازمان بازرسی کل کشور به وزیر اقتصاد، این نهاد 
نظارتی وابسته به قوه قضائیه آورده است که هیأت مدیره بورس تهران از جمله 
رئیس سللازمان در مجموع بیش از 10 میلیارد تومان تسهیلات ارزان قیمت 
دریافت کرده اند. در این نامه ذکر شده است که این وام با سود 4 درصدی و 
بازپرداخت 10 ساله به اعضای شورای عالی بورس و اوراق بهادار از محل منابع 
داخلی این سازمان پرداخت شده است. بررسی نامه سازمان بازرسی کل کشور 
نشللان می دهد که بیشللترین مبلغ این وام به »مجید عشقی« پرداخت شده 
که 2.7 میلیارد تومان بوده اسللت. همچنین »علیرضا ناصرپور« 1.9 میلیارد 
تومان، »رضا عیوضلو« 1.9 میلیارد تومان، »مهرداد مسعودی فر« 1.9 میلیارد 
تومان و »حسللن فرج زاده دهکردی« نیز 1.9 میلیارد تومان دریافت کرده اند. 
»عبدالناصر همتی«، وزیر اقتصاد نیز در واکنش به انتشللار عمومی این نامه 
گفت که »پس از نامه سللازمان بازرسللی در مورد وام قرض الحسنه دریافتی 
توسللط رئیس و اعضای هیأت مدیره سازمان بورس، موضوع را جهت بررسی 
سللریع کارشناسی و اعلام نظر به مرکز بازرسللی وزارتخانه ارجاع داده ام.  در 
دولللت چهاردهم برای حذف رانت ها آمده ایم و اجازه ویژه خواری به هیچ کس 

نخواهیم داد.«
نکته جالب و عجیب آنکه »مجید عشقی« در واکنش به حواشی این نامه 
گفت که این تسللهیلات مطابق قانون پرداخت شللده اسللت. با این حال در 
شللرایطی که در سللال های اخیر سللهامداران زیادی در بازار سرمایه متضرر 
شده اند، دریافت تسهیلات ارزان قیمت توسط هیأت مدیره سازمان مطمئنا به 
اعتماد سرمایه گذاران و سهامداران لطمه می زند و شائبه ها درباره سوءاستفاده 

دولت و دستگاه های اجرایی از منابع بازار سرمایه را افزایش می دهد.
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 فرصت امروز: سللی و چهارمین همایش بانکداری اسلللامی با موضوع طرح بانکداری 
جمهوری اسلللامی ایران از روز گذشته به همت موسسلله عالی آموزش بانکداری ایران 
در سللاختمان جدید بانک مرکزی آغاز شده و امروز به کار خود پایان می دهد. همایش 
سالیانه بانکداری اسلامی در هفته بانکداری و مقارن با تصویب قانون عملیات بانکداری 
بدون ربا، طی 30 سال گذشته به طور مداوم برگزار شده و فرصت مغتنمی برای بسط 
دانش بانکداری ایرانی فراهم کرده است. در سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی 
که با موضوع طرح بانکداری جمهوری اسلامی ایران برگزار شده، رئیس کل بانک مرکزی 
از پیش بینی کاهش تورم در کانال 30 درصد و رشللد اقتصادی 3.۵ درصدی در سللال 
جاری خبر داد و ناترازی بودجه و ناترازی بانک ها را دو نگرانی بزرگ صنعت کشور خواند. 
همچنین روسای پیشین بانک مرکزی در همایش بانکداری اسلامی نسبت به وضعیت 
وخیم نظام بانکی کشللور هشللدار دادند و نوک پیکان ناترازی بانک ها را متوجه دولت و 
مجلس دانستند؛ از جمله »محمود بهمنی« با بیان اینکه »وضع بانک ها اصلا خوب نیست 
و هجمه های بسیاری از همه طرف به بانک ها وارد می شود«، گفت که »ناترازی بانک ها 
ابتدا از سوی مجلس شورای اسلامی و دولت شروع می شود. بنابراین مقصر اصلی، بانک ها 
نیستند بلکه تصمیمات اقتصادی و سیاست های پولی و ارزی هستند که بانک ها مکلف 
به اجرای آن می شللوند.« همچنین »ولی الله سیف«، مهمترین ریشه ناترازی بانک ها را 
در تصمیمات دولت های گذشته دانست و گفت که »نظام بانکی ایران دارای ناترازی در 
بخش های مختلفی است و سیاست های اقتصادی و رفتارهای نادرست دولت های گذشته 
در ابعاد مختلف باعث بروز این  نارسللایی و ناترازی در نظام بانکی کشللور شده است.« 
»اکبر کمیجانی« و »سیدمحمدحسین عادلی« نیز از دیگر سخنرانان روز نخست سی و 

چهارمین همایش بانکداری اسلامی بودند.
پیش بینی کاهش تورم در کانال 30 درصد

»محمدرضللا فرزین«، رئیللس کل بانک مرکللزی در همایش بانکداری اسلللامی از 
پیش بینللی کاهش تورم در کانال 30 درصد تا پایان سللال خبللر داد و گفت: »برآوردها 
همچنین نشان می دهد که با ادامه مسیر فعلی با رشد 3.۵ درصدی در پایان سال جاری 
روبه رو هستیم که نسبت به اهداف ما نرخ رشد راضی کننده ای نیست.« به گفته »فرزین«، 
»در قانون جدید بانکداری به جای قانون بدون ربای بانکی از واژه قانون بانکداری اسلامی 
استفاده شده است. قانون جدید بانکداری در حوزه هدف گذاری اختیاراتی از جمله مهار 
تورم و حفظ ارزش پول ملی به بانک مرکزی داده است. با این حال در این قانون وظیفه 
جدیدی تحت عنوان تحقق عدالت اجتماعی به بانک مرکزی داده شده است.« رئیس کل 
بانک مرکزی همچنین به دو نگرانی در حوزه صنعت اشاره کرد و افزود: »در حوزه صنعت 
دو نگرانی اصلی وجود دارد که یکی موضوع ناترازی بودجه و بانک هاست که این ناترازی 
بانکی ناشللی از ناترازی موجود در بودجه دولت اسللت و در مورد دوم تامین مالی پایدار 
رشللد، یکی از موضوعات اصلی ما در حوزه صنعت است. درخصوص سیاست پولی، نرخ 

رشد پول در پنج ماهه نخست امسال 23 درصد بوده که نشان می دهد وضعیت تورمی 
مهار شده است. برای اینکه تورم را کنترل کنیم باید به لنگر نقدینگی و ثبات بخشی در 
بازار ارز توجه داشللته باشللیم. هدف اساسی ما کنترل تورم است و از ابتدای سال جاری 
کاهش خوبی در تورم داشتیم و برآوردها نشان می دهد تا پایان سال تورم در کانال 30 
درصد محقق می شود.« او درخصوص موضوع ناترازی شبکه بانکی اضافه کرد: »در سال 
گذشته به هشت بانک برنامه اصلاحی دادیم که برخی از این بانک ها موارد را رعایت کرده 
و برخی دیگر با روند ضعیفی در رابطه با اصلاح حرکت می کنند. قانون برنامه هفتم توسعه 
صراحت دارد که باید ناترازی بانک ها کاهش یابد و افزایش سرمایه صورت بگیرد. در این 
خصوص برنامه ما، اجرای برنامه های اصلاحی در نظام بانکی کشللور است.« »فرزین« با 
بیان اینکه »منابع کفاف تقاضای وام ازدواج را نمی دهد«، در رابطه با مسللئله تسهیلات 
تکلیفی گفت: »انتظاری که از بانک ها وجود دارد فراتر از منابع موجود نظام بانکی است 
که در صورت رفع آن انتظار، بانک مرکزی از اهداف مهار تورمی دور خواهد شد؛ چراکه 

منابع کافی برای درخواست های تسهیلات ازدواج وجود ندارد.«
سهم دولت های گذشته از ناترازی بانک ها

»ولی الله سللیف« نیز با ارائه یک مقاله در حاشللیه سی و چهارمین همایش بانکداری 
اسلللامی در رابطه با ریشلله ناترازی نظام بانکی کشللور گفت: »مهمترین دلیل و ریشه 
ناترازی نظام بانکی کشور به تصمیمات دولت های گذشته بازمی گردد. امروز نظام بانکی 
ایران دارای ناترازی در بخش های مختلفی اسللت و سیاسللت های اقتصادی و رفتارهای 
نادرست دولت های گذشته در ابعاد مختلف باعث بروز نارسایی و ناترازی در نظام بانکی 
کشور شده است. از مهمترین مشکلات اساسی نظام بانکی، ساختار سهامداری و مدیریت 
غیرحرفه ای و مشکلات در ساختار سهامداری خصولتی است که بانک مرکزی از گذشته 
با این مشکلات آشنا بوده است.« رئیس اسبق بانک مرکزی از تصحیح سیاستگذاری های 
پولی و مالی، اصلاح نظارت بانک مرکزی بر بانک ها، اصلاح نظام حسابرسللی که شامل 
استقلال، کیفیت و نظارت بر عملکرد است، اصلاح ساختار سهامداری به صورت مدیریت 
حرفه ای و در نهایت متعادل سازی کسب وکارها از طریق پاکسازی ترازنامه ها به عنوان 
راهکارهای این موضوع نام برد و افزود: »دو ابزار اختیار قانونی مرجع نظارت و نهادهای 
ساماندهی به عنوان ابزار موردنیاز در انضباط بخشی و اصلاح نظام بانکی پیشنهاد می شود. 
در رابطه با بانک های ناتراز وقتی بانک مرکزی به این نتیجه برسد که یک بانک مشکل 
دارد باید جلوی فعالیت آن بانک گرفته شود. در قانون جدید بسیاری از اشکالات برطرف 
شده ولی هنوز ایراداتی وجود دارد که باید اصلاح شود. شناسایی و آگاهی از نحوه فعالیت 
و عملکرد نهادهای مسئول در سایر کشورها می تواند در تهیه قانون جدید و یا اصلاح آن 
مورد اسللتفاده قرار بگیرد.« به گفته وی، »قانون جدید بانک مرکزی در مواد 27 تا 34 
به اختیارات بانک مرکزی در جهت سللاماندهی، اصلاح و گریز در شبکه بانکی پرداخته 
و با وجود نقاط قوت، کاستی هایی از جمله طولانی بودن فرآیند تصمیم گیری، ضرورت 

تصویب هیأت عالی با وجود تعارض منافع و اهداف در این قانون وجود دارد.« »سیف« 
همچنین فاصله میان نرخ تورم و نرخ بهره را زیاد دانست و ادامه داد: »امروز فاصله میان 
نرخ تورم و نرخ بهره سپرده گذاران زیاد است. ما به علت افزایش بالای نرخ تورم در حال 
اجحاف در حق سللپرده گذاران هستیم؛ چراکه نرخ بهره اعطایی به سپرده گذاران بسیار 
کمتر از نرخ تورم اسللت که این منجر به افزایش شکاف طبقاتی و کاهش قدرت خرید 
مردم شده است. باید بپذیریم که بانک مرکزی اختیارات لازم را ندارد. در بحث استقلال 
بانک مرکزی نباید سللهل انگاری صورت بگیرد. امروز جای خالی نهادهای مسئول برای 
پاسخگویی به تصمیمات بلندمدت به شدت احساس می شود؛ چراکه هر مسئولی مشکل 

را مربوط به ادوار دیگر می داند.«
اوضاع شبکه بانکی اصلا خوب نیست

»محمود بهمنی« نیز وضعیت شبکه بانکی را غیرقابل قبول دانست و گفت: »امروز وضع 
بانک ها اصلا خوب نیست و از همه طرف هجمه های بسیاری به بانک ها وارد می شود. باید 
ببینیم ناترازی بانک ها در کجا ریشه دارد. این ناترازی ابتدا از سوی مجلس و دولت شروع 
می شللود. دولت بودجه ای را پیش بینی می کند و طرح آن را به مجلس شللورای اسلامی 
می دهد. در ادامه مجلس با ایجاد تغییرات در لایحه بودجه هزینه های بودجه را افزایش و 
آن را به دولت ابلاغ می کند. سال گذشته 271 همت اوراق منتشر شد که این یعنی چاپ 
پول و اسللتقراض دولت از بانک مرکزی. ریشلله این موضوع و افزایش هزینه ها در بودجه 
بدون در نظر گرفتن منابع باز می گردد که باعث تبدیل به نقدینگی بیشتر و در نهایت تورم 
می شللود.« رئیس پیشین بانک مرکزی ادامه داد: »امروز کفایت سرمایه برخی از بانک ها 
حتی منفی است. عدم هماهنگی در سیاست های پولی، مالی و ارزی یکی از عوامل ناترازی 
بانک ها است. از طرفی در سال های گذشته شاهد کاهش نرخ بهره بودیم و در طرف دیگر 
اخیرا شللاهد انتشار اوراق با بهره 30 درصد بودیم. آثار این تصمیمات اقتصادی بلافاصله 
نمایان نمی شللود اما در بلندمللدت آثار عدم هماهنگی در سیاسللت های پولی و مالی را 
مشاهده می کنیم. ما نباید انتظار داشته باشیم که بانک مرکزی بتواند به تنهایی در کاهش 
و کنترل نرخ تورم موفق باشللد. مقصر اصلی بانک ها نیستند بلکه تصمیمات اقتصادی و 
سیاست های پولی و ارزی هستند که بانک ها مکلف به اجرای آن می شوند. امروز بازارهای 
مالی متأثر از نرخ ها هستند اگر در ابتدا قوانین و سیاست ها به شکل مناسب تصویب شود 
و کسری بودجه خلق نشود ما شاهد ناترازی در شبکه بانکی نمی شویم.« او با بیان اینکه 
»دولت باید سللایه خود را از سر اقتصاد بردارد و اقتصاد را به بخش مردمی واگذار کند«، 
افزود: »بسیاری از بدهکاری و ناترازی بانک ها را خود دولت ایجاد می کند. برای مثال وقتی 
که دولت به شللبکه بانکی بدهی دارد برخی از بنگاه های ورشکسللته را در قبال بدهی به 
بانک ها واگذار می کند و در واقع بانک ها مکلف به بنگاهداری می شوند. بهتر این است که 
دولت این بنگاه های ورشکسللته را به بخش خصوصی واگذار کند و هزینه واگذاری را در 

قبال مطالبات شبکه بانکی به صورت نقد به بانک ها پرداخت کند.«

روسای پیشین بانک مرکزی در سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی مطرح کردند

جراحی ناترازی نظام بانکی
اخبــــــار

فروش 1.5 همتی اوراق به بازار سرمایه
سکوت بانک ها در حراج اوراق ادامه دار شد

نتایج نوزدهمین حراج اوراق دولتی بانک مرکزی نشان می دهد که 
بانک ها برای سللومین هفته متوالی خریدار این اوراق نبوده اند و حجم 
خرید تا 1.۵ همت افُت کرده است. به گزارش »اکوایران«، نوزدهمین 
مرحله از حراج اوراق مالی اسلامی دولتی در سال جدید در تاریخ 13 
شهریورماه 1403 برگزار شللد و بانک مرکزی نتایج آن را اعلام کرد. 
طبق گزارش بانک مرکزی، حجم اوراق عرضه شللده تقریبا در سطح 
هفته گذشللته بوده اسللت. در این حراج بانک ها مشارکتی نداشتند و 

خریدار اصلی بازار سرمایه بوده است.
در نوزدهمیللن حراج دولت، دو اوراق اراد 171و اراد 172 منتشللر 
شللده است. حجم عرضه اولین اوراق 11 هزار  میلیارد تومان و با نرخ 
سود 28.6 درصد است. اراد 172 نیز به حجم 4.8 همت و با نرخ سود 
28.19 درصدی عرضه شده است. در مجموع، 18 هزار و 861 میلیارد 
تومان اوراق دولتی در حراج نوزدهم عرضه شده است. هیچ بانکی در 
این حراج شللرکت نکرده و تنها خریدار این حراج بازار سللرمایه بوده 
اسللت. این بازار نیز تنها خریللدار اراد 172 آن هم به میزان یک هزار 
و ۵۵6 میلیارد تومان بوده اسللت. بنابراین نه تنها هیچ بانکی در این 
حراج شرکت نکرده بلکه بازار سرمایه به عنوان تنها شرکت کننده آن 
نیز خریدار اراد 171 که نرخ سللود بالاتری داشته، نبوده است. بر این 
اسللاس، در حراج نوزدهم یک هزار و ۵۵6 میلیارد تومان اوراق دولتی 

به فروش رسیده است.   
بلله باور برخی از تحلیلگران، عدم شللرکت بانک هللا در حراج اوراق 
دولت می تواند حکایت از وضعیت نامطلوب نقدینگی بانک ها داشللته 
باشد. به عبارت دیگر، ممکن است این عدم مشارکت به دلیل کمبود 
نقدینگی بانک ها باشللد. همچنین، به بللاور گروهی از تحلیلگران این 
مسئله که بازار سرمایه از بین دو نوع اوراق منتشر شده، اوراقی با نرخ 
سود پایین تر را انتخاب کرده می تواند نشان از چشم انداز نسبتا مثبت 

این بازار به آینده اقتصاد باشد.

زیان 5.6 میلیارد دلاری دارندگان رمزارز از 
کلاهبرداری

اداره تحقیقات فدرال آمریکا )اف بی آی( اعلام کرد مصرف کنندگان 
سللال گذشللته، بیش از ۵.6 میلیارد دلار در کلاهبللرداری مربوط به 
رمزارز از دسللت دادند که افزایش 4۵ درصدی در مقایسلله با سللال 
2022 داشللت. شللکایت های مربوط به رمزارز، حللدود 10 درصد از 
کل شللکایت ها از کلاهبرداری مالی را تشللکیل داد و زیان حاصل از 
کلاهبللرداری رمللزارز، ۵0 درصد از کل زیان گزارش شللده بود. پس 
از رکللود بازار رمزارز در سللال 2022، قیمت ارز دیجیتالی در سللال 
2023، رو به افزایش گذاشت و علاقه خلافکاران را جلب کرد. قیمت 
بیت کوین در سللال میلادی گذشته، بیش از دو برابر شد و حدود 3۵ 
درصد در سللال 2024 افزایش داشللته است. مایکل نوردوال، دستیار 
مدیر واحد تحقیقات جنایی اف بی آی در گزارشللی نوشللت: با رشد 
رمزارز در سیسللتم مالی جهانی، استفاده خلافکاران هم از آن افزایش 

پیدا کرده است.
براساس گزارش بلومبرگ، استفاده خلافکاران در رمزارز، بیشتر در 
کلاهبرداری های سرمایه گذاری رایج است که حدود 71 درصد از کل 
ضرر افراد زیان دیده را تشللکیل دادند. کلاهبرداری های مرکز تماس 
ماننللد کلاهبرداری هایللی که وانمود می کنند از طللرف دولت تماس 

گرفته اند، معادل 10 درصد از زیان رمزارز بودند.

پرونده دولت سیزدهم با کاهش رشد اقتصادی 
بسته شد

رئیللس کل بانک مرکزی در سللی و چهارمیللن همایش بانکداری 
اسلامی، نرخ رشد بهار سال جاری را 4.2 درصد اعلام کرد. به گزارش 
»اکوایللران«؛ رئیللس کل بانک مرکزی در سللی و چهارمین همایش 
بانکداری اسلللامی تازه ترین آمارها از رشد اقتصادی را منتشر کرد. بر 
این اساس رشد اقتصادی در بهار سال جاری به 4.2 درصد رسیده که 
نسللبت به بهار سال گذشته و نسبت به زمستان سال گذشته کاهش 
یافته است. تولید ناخالص داخلی یکی از مهمترین معیارهایی است که 
اندازه یک اقتصاد را نشان می دهد. به تغییرات تولید ناخالص داخلی در 
یک اقتصاد، رشد اقتصادی گفته می شود. پس می توان نتیجه گرفت 
رشللد اقتصادی مثبت به معنای افزایش سللطح تولید در یک اقتصاد 
و افزایش این رشللد به معنای افزایش شللتاب تولید در اقتصاد است. 
افزایش رشللد اقتصادی و به تبع آن افزایش شللتاب تولید در اقتصاد 
به معنای فعال سللازی ظرفیت های اقتصاد است. لذا رشد اقتصادی را 
می توان معیار خوبی از فعالیت کلی بخش های مختلف اقتصاد در نظر 

گرفت.
همانطور که گفته شد رئیس کل بانک مرکزی در همایش بانکداری 
اسلامی نرخ رشد در بهار سال 1403 را معادل 4.2 درصد اعلام کرده 
و عنوان کرد: »پیش بینی ما این اسللت که در پایان سال به رشد 3.7 
درصدی برسللیم.« این در حالی است که در برنامه هفتم توسعه رشد 
اقتصادی در نظر گرفته شللده برای کشللور 8 درصد بوده اسللت. این 
پیش بینی نشان می دهد کشور تا پایان سال جاری به نرخ تعیین شده 

توسط برنامه هفتم نزدیک هم نخواهد شد.
بررسللی رشد اقتصادی در بهار سللال جاری نشان می دهد این نرخ 
رشد نسبت به زمسللتان و بهار سال گذشته کاهشی بوده است. روند 
رشللد اقتصادی در سللال 1402 حاکی از آن است که رشد اقتصادی 
در بهار سللال گذشته معادل ۵.7 درصد بوده و در انتهای سال 1402 
به سطح 4.۵ درصد رسیده است، اما آمار رشد اقتصادی در بهار سال 
جاری گویای کاهش 1.۵ واحد درصد رشللد اقتصادی نسبت به بهار 
سللال گذشللته و کاهش 0.3 واحد درصدی رشد اقتصادی نسبت به 
زمستان سال گذشته اسللت. به عبارتی با وجود اینکه تولید ناخالص 
داخلی در بهار سال جاری نسبت به بهار سال گذشته افزایش یافته اما 

از شتاب تولید در کشور کاسته شده است.
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در سللال »جهش تولید با مشللارکت مردم« برای نخسللتین بللار گرید جدید، 
اسللتراتژیک و بسللیار پرکاربرد 42CrMo4  با موفقیت در مجتمع فولاد سللبا و 

شرکت فولاد مبارکه تولید و کشورمان از واردات این محصول نیز بی نیاز شد. 
غلامرضا سلللیمی، معاون بهره برداری فولاد مبارکه، ضمن تأیید این خبر گفت: 
این گرید یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداسللتفاده در صنایع قطعه سللازی و 
صنایع ماشین سللازی است و به نام تجاری Mo40 شللناخته می شود. این فولاد 
که در گروه فولادهای عملیات حرارتی پذیر قرار می گیرد، به واسطه طیف وسیعی 
از خواص مکانیکی که با اسللتفاده از عملیات حرارتی ایجاد می شللود در قطعات 
مخصوص انتقال قدرت، ساخت قالب های صنعتی، فنرهای تخت، ابزارآلات صنعتی 
و کشاورزی، سیلندرها و چرخ دنده ها کاربرد دارد. علاوه بر این خاصیت سخت کاری 
سطحی و مقاومت به سایش بالا، استفاده از این گریدها در صفحات سایشی و چرخ 

زنجیرها را ممکن می سازد.
به گفته سلیمی، یکی از استراتژی های پنج گانه فولاد مبارکه طی حدود سه سال 
اخیر استفاده حداکثری از ظرفیت های تولید با تمرکز بر تولید محصولات ویژه با 
ارزش افزوده بالاتر بوده است و بحمدالله در این مسیر با تولید بسیاری از محصولات 
که عمدتاً وارداتی بوده اند به توفیقات ارزشمندی دست یافته ایم. نکته حائز اهمیت 
در این فرایند این است که فولاد مبارکه با انتقال تجارب خود به سایر تولیدکنندگان 
داخلی، زمینه را برای حرکت آن ها به سمت تولید محصولات تجاری فراهم نموده و 
خود نیز با تمرکز حداکثری برای تولید محصولاتی که ارزش افزوده بیشتری برای 
شللرکت و کشور فراهم می نماید، سللرمایه گذاری، مطالعات و اقدامات گسترده ای 
انجام داده اسللت. وی بر این باور اسللت که تحقق این استراتژی گامی دیگری در 
مسیر ارتقای جایگاه فولاد مبارکه بوده است. اگرچه پیش تر این محصول در جهان 
تولید شللده، اما به دلیل تحریم ها امکان واردات آن ها فراهم نبوده اسللت و با این 
دستاورد کشور ما نیز به جرگه تولیدکنندگان این قبیل محصولات خاص پیوسته 
است و از واردات آن ها بی نیاز و طبیعتاً از خروج ارز از کشور جلوگیری خواهد شد. 
معاون بهره برداری فولاد مبارکه خاطرنشان کرد: امروز با چنین رویکردی محصول 
جدید 42CrMo4 که در صنعت بسیار پرکاربرد است، در فولاد مبارکه و مجتمع 
فولاد سللبا تولید شده که شایسته است از زحمات همکاران در مجتمع فولاد سبا 
و شللرکت فولاد مبارکه به خاطر همه تلاش هایی که برای تحقق اهداف شرکت و 
توسعه و سربلندی صنعت فولاد کشور متحمل می شوند، تشکر و قدردانی نماییم.
در پی کسب این موفقیت برخی از مدیران و دست اندرکاران تولید این 

محصول چنین گفتند:
علیرضا مولوی زاده، مدیر متالورژی و روش های تولید فولاد مبارکه:

در راسللتای هدف استراتژیک توسللعه محصولات جدید در فولاد مبارکه گرید 
عملیللات حرارتللی پذیر 42CrMo4 طراحی و تولید شللد. گریللد فوق مصارف 
گسللترده ای در صنایع به ویژه قطعه سازی و ماشین آلات دارد. در این فرایند، پس 
از طراحی آنالیز مناسللب شیمیایی و تعیین پارامترهای دمایی نورد گرم در واحد 
متالوژی و روش های تولید در فولادسازی، ذوب ریزی و ریخته گری این گرید انجام 
و پللس از کنترل های لازم در مرحللله تولید و کنترل کیفی تختال ها به نورد گرم 
ارسال شد و با در نظر گرفتن شرایط خاص نورد برای چنین محصولاتی، عملیات 
نللورد گرم نیز با موفقیت انجام شللد و پس از آن کیفیت محصول مورد بررسللی 
قرار گرفت. این فولادها از گروهای عملیاتی حرارتی پذیر و مقاوم به سللایش بوده 
و در صنایع خودرویی و کشللاورزی کاربرد دارند. با توجه به نیاز مشللتریان امکان 
آنیل این محصول نورد گرمی نیز وجود دارد تا مراحل تولید در کارخانه مشللتری 
راحت تر انجام شود. از همکاری تمامی واحدهای تولید، پشتیبانی و به ویژه نواحی 
فولادسللازی و نورد گرم و همچنین از واحد برنامه ریللزی فروش، کنترل کیفی و 
آزمایشگاه که در تمامی مراحل تولید این گرید خاص نیز همکاری لازم را به عمل 
آوردند، تشکر و قدردانی می نماییم و امیدواریم با اجرای طرح های توسعه پیش رو، 
راه تولید محصولات جدید هموارتر شود و شاهد بی نیازی کشور از واردات باشیم.

بهمن خلیلی، مدیر عملیات مجتمع فولاد سبا:
با توجه به اهداف کلان شللرکت، همکاران پرتلاش مجتمع فولاد سللبا با تدبیر 
مثال زدنی موفق به تولید کلاف گرم گرید 42CrMo4 شدند. این کلاف فولادی 
بللرای اولین بللار در ضخامت های 6، 8، 10 و 12 میلی متر تولید گردید. این گرید 
ازجمله فولادهای آلیاژی عملیات حرارتی محسللوب می گردد و از خواص بارز آن 
می توان به استحکام پیچشللی و استحکام خستگی بالای آن اشاره کرد که موارد 

استفاده بسیاری در صنایعی مانند قطعه سازی و ماشین سازی دارد.
در سللال های اخیر توسعه سبد محصولات با حمایت مدیریت ارشد سازمان در 
دسللتور کار قرار گرفته و هم زمان با رشللد کمّی و کیفی سبد محصولات مجتمع 
فولاد سبا هم افزوده شده است. این موفقیت را به کلیه همکاران و ذی نفعان گروه 
فولاد مبارکه تبریک عرض می کنم و امیدواریم با تجاری سازی و تولید محصولات 
اسللتراتژیک، ویژه و با ارزش افزوده بالا بتوانیم رضایت مشللتریان را جلب کنیم و 

کشور را از واردات این گونه محصولات بی نیاز نماییم.
آرش حاجی پور، رئیس برنامه ریزی و متالورژی مجتمع فولاد سبا:

با توجه به دانش و مهارت کارکنان مجتمع فولاد سللبا و همچنین احاطه آن ها 
بر تکنولوژی خطوط CSP به عنوان یکی از جدیدترین تکنولوژی های فولادسازی 
روز دنیا، اسللتراتژی مجتمع فولاد سللبا در حوزه توسعه سللبد محصولات، تولید 
گریدهایی بود که در کشللور تولید نشللده بود و یا تولید آن ها با چالش های جدی 

همراه بود کلله ازجمله آن ها می توان به گریدهای فولادهای زنگ نزن، الکتریکی، 
دوفازی، کورتن و ... اشللاره کرد. در سللال 1403 استراتژی مجتمع فولاد سبا در 
حوزه توسعه سبد محصولات، تولید بالاتر از 80 درصد گریدهای در حال تولید در 
برترین کارخانه های مشابه خارجی قرار گرفت. عمده این گریدها شامل گریدهای 
عملیات حرارتی پذیر، فولادهای فنر، فولادهای مقاوم به سایش، فولادهای زنگ نزن 
مارتنزیتی و... اسللت؛ بنابراین نقشلله راهی در این زمینه تدوین شد که تولید این 

گرید نیز در همین راستا تولید گردید.
کلاف گرم فولاد 42CrMo4 اولین بار اسللت که در مجتمع فولاد سللبا تولید 
می شللود. با توجه به اینکه بیش از 90 درصد از مصرف این گرید در ضخامت های 
بیش از 8 میلی متر است و تا کنون این ابعاد در کشور تولید نشده بود، برنامه ریزی 
بللر تولید این ضخامت ها انجام شللد و ضخامت هللای 10،8 و 12 میلی متر گرید 

42CrMo4 برای اولین بار در کشور تولید شد.
مهدی، ناظم الرعایا رئیس نورد گرم سبا:

با توجه به اینکه یکی از اهداف اصلی مجتمع فولاد سبا افزایش سبد محصولات 
و در پللی آن افزایش رضایت مشللتریان اسللت، یکی از گریدهللای موردنیاز بازار 
42CrMo4 در برنامه تولید قرار گرفت که در سللاخت مخازن و قطعات خودرو 
استفاده می شود. نظر به اینکه استحکام گرم این گرید بالای 20 درصد از گریدهای 
نرمال بیشللتر اسللت، توزیع بار در قفسه های نورد جهت جلوگیری از پیچیدگی و 
توقف نورد بسللیار حائز اهمیت اسللت. با توجه به شرایط متالورژیکی و گریدهای 
نزدیک، پیش بینی های لازم و جداول و نیروهای نوردی با هماهنگی کارشناسللان 
مربوطه قبل از نورد به صورت کامل آماده سازی شد؛ ولی در زمان نورد، پیش بینی 
نیروهللای نوردی کمتر از مقدار واقعی بللود که به صورت آنلاین تغییرات اصلاحی 
اعمال شد و در ادامه به شرایط مطلوب و استاندارد رسیدیم. رسیدن به این هدف 
بللزرگ نتیجه تشللکیل کارگروهی کامل و قابل تقدیر واحدهللای مختلف تولید و 

برنامه ریزی تولید و پشتیبانی است.
حامد صفاری، کارشناس متالورژی و روش های تولید مجتمع 

فولاد سبا:
 42CrMo4 یکی از پرکاربردترین گریدهای مورداسللتفاده قطعه سللازان گرید
مطابق با استاندارد DIN17200 است. این فولاد که در گروه فولادهای عملیات 
حرارتی پذیر قرار می گیرد به واسطه طیف وسیعی از خواص مکانیکی که می تواند با 
استفاده از عملیات حرارتی ایجاد کند، کاربردهای وسیعی پیدا کرده است. علاوه بر 
موارد ذکرشده، خاصیت سخت کاری سطحی و مقاومت به سایش بالا، استفاده از 

این گرید را در صفحات سایشی و چرخ زنجیرها ممکن ساخته است.
رسول رحمانی، تکنسین تولید فولادسازی:

پس از برگزاری جلسللات متعدد کارشناسی و تهیه دسللتورالعمل تولید گرید 
42CrMo4 با تلاش و همت کارکنان شللیفت و نظارت کارشناسان مربوطه این 
محصول تولید گردید. از تمهیدات ویژه تولید این محصول در واحد فولادسللازی 
می توان به موارد زیر اشاره کرد: 1- تنظیم دمایی خاص این گرید جهت ریخته گری؛ 
2- احیای سرباره و ذوب قبل از افزودن فروآلیاژها؛ 3- افزودن فروآلیاژهای خاص 

در زمان و مقدار موردنیاز برای رسیدن به آنالیز موردنظر.
اسماعیل سلیمیان، کارشناس فرایند:

در راستای هدف گذاری شرکت فولاد مبارکه نسبت به تکمیل سبد محصولات، 
تأمین نیازهای کشللور و افزایش سللود شللرکت با تولید گریدهایی با ارزش افزوده 
بالا با تشکیل جلسللات منظم و برنامه ریزی های صورت گرفته موفق به تولید این 
گرید شللدیم که در صنعت قطعه سازی و ماشین سازی بسیار پرکاربرد است. امید 
اسللت با برنامه ریزی منسللجم و کار تیمی فرایند تولید گریدهای جدید بر اساس 
نیللاز بازارهای داخلی و خارجللی ادامه یابد و در آینده نزدیک موفق به تولید انبوه 

فولادهای الکتریکی و سایر گریدهای ویژه شویم.
حامد نوری، کارشناس تولید:

از سال گذشللته در واحد ریخته گری تختال نازک، با همکاری دفتر فنی تولید 
و حمایت های مدیریت، اقدام به تولید آزمایشللی گریدهای پرکربن و ایجاد دانش 
فنی در تولید این گریدها شللده و به خواسللت خداوند متعال و با تلاش همکاران، 
موفقیت های مهمی در این راستا حاصل شده است. در آخرین تلاش صورت گرفته، 
گرید پرکاربرد مذکور با تنظیم پارامترهای ماشللین ریخته گری توسط دفتر فنی 
تولید و کنترل دقیق شللرایط ریخته گری توسط همکاران تولید، با موفقیت تولید 

گردید و تختال های تولیدشده از نظر کیفی نیز مورد تأیید قرار گرفت.
عبدالله ملکی، تکنسین فرایند:

جهت تولیللد گرید 42CRMO4 نیاز به مطالعلله و طراحی کلیه پارامترهای 
تولید ازجمله پارامترهای خنک کاری، سللرعت و کاهش ضخامت و... و همچنین 
جایگزینی آن ها در سیستم LEVEL 2 ریخته گری بودیم که با همکاری و همت 

کلیه همکاران موفق به تولید این گرید پرکاربرد فولاد شدیم.
محسن حسن زاده، کارشناس فرایند:

نورد گرید 42CrMo4 با کد اسللتاندارد داخلی ۵929 برای اولین بار در فولاد 
سبا به صورت آزمایشی با توجه به محدودیت های مصرف برق و نیاز به عدم کاهش 
تولید در شللرایط دو ماشللین ریخته گری فعال انجام شد. دو کلاف ضخامت 10 و 
دو کلاف ضخامت 12 بدون مشللکل کیفیت تولید شللد. تجربیات این آزمایش و 
ایده های رفع ریسللک مشکلات در تست های بعدی گریدهای دیگر به کار گرفته 

خواهد شد. گرید مذکور آماده تولید انبوه است.
علیرضا عطاری، تکنسین حمل مواد:

نکته حائز اهمیت در چنین گریدهایی این اسللت که شللارژ فروآلیاژهایی مانند 
فروکروم و مولیبدن در ذوب بسللیار حسللاس بوده و با وزن مشللخص و دقیق و 
مرحله به مرحله و بعضاً در وزن های کم و به صورت دستی انجام می گردد در همین 
راسللتا واحد حمل مواد که وظیفه ذخیره سازی و ارسال مواد اولیه به فولادسازی 
و همچنیللن سللرویس و نگهداری تجهیزات نوار نقاله هللا را ایفا می کند در چنین 
گریدهایللی بنا بر نیللاز فولادسللازی، فروآلیاژهای خاص را با وزن های مشللخص 
بسللته بندی و ارسال می کند. غلامرضا سلیمی معاون بهره برداری فولاد مبارکه در 
خاتمه کسب این موفقیت های ارزشمند را به همه همکاران فولاد مبارکه و مجتمع 
فولاد سللبا و به طورکلی به خانواده بزرگ صنعت فولاد کشللور و ذی نفعان تبریک 
گفللت و اظهللار امیدواری کرد در ادامه نیز شللاهد تحقق هرچه بیشللتر اهداف و 

استراتژی های گروه فولاد مبارکه و صنعت کشور باشیم.

تولید موفقیت آمیز کلاف گرم گرید 42CrMo4 در فولاد مبارکه و مجتمع فولاد سبا 

چهارشنبه
21 شهریور 1403

شماره 2537

آگهی دعوت به مجمع سالیانه صندوق سرمایه گذاری نیکوکاری 
میراث ماندگارپاسارگاد

بدینوسللیله به اطلاع می رساند جلسلله مجمع صندوق سرمایه گذاری 
نیکوکاری میراث ماندگارپاسارگاد در ساعت 11:00 روز سه شنبه مورخ 
1403/07/03 در محل شرکت مشاور سرمایه گذاری ارزش پرداز آریان 
به آدرس تهران، کوی نصر )گیشا(، خیابان بلوچستان، کوچه البرز، پلاک 
9 برگزار می گردد. دسللتور جلسه به شللرح ذیل می باشد: 1 - استماع 
گزارش مدیر راجع به وضعیت و عملکرد صندوق؛ 2 - اسللتماع گزارش 
حسابرسللی راجع به صورت های مالللی؛ 3 - تصویب صورت های مالی و 
گزارش عملکرد حسابرسی شده برای سال مالی منتهی به 31 خردادماه 
1403؛ 4 - اسللتماع گزارش مدیر اجرا راجع بلله صرف مبالغ دریافتی؛ 
۵ - استماع گزارش حسابرسی راجع به نحوه صرف مبالغ دریافتی توسط 
مدیر اجرا؛ 6 - تعیین روزنامه کثیرالانتشار؛ 7 - تصمیم گیری در خصوص 

تعیین یا تغییر ارکان صندوق؛ 8 - سایر موارد.



بــــورس تلفن مستقیم: 486073290 www.forsatnet.ir

88936651

چهارشنبه
21 شهریور 1403

شماره 2537



5تولید و صنعت www.forsatnet.irتلفن مستقیم: 86073290

////////////////////

////

/////

چهارشنبه
21 شهریور 1403

شماره 2537



با عبور بدهی ایالات متحده از 35 هزار میلیارد دلار
آمریکا روزی 3 میلیارد دلار بهره بدهی می دهد

بدهی فلج کننده بیش از 3۵ هزار میلیارد دلاری آمریکا همچنان 
در حال رشد اسللت و یک تحلیل جدید نشان می دهد که آمریکا 
به طور متوسللط روزانه 3 میلیارد دلار به عنللوان بهره برای بدهی 
ملی پرداخت می کند. براساس گزارش دفتر بودجه کنگره، انتظار 
می رود که آمریکا فقط در سللال جللاری 1.9 هزار میلیارد دلار به 
بدهی خود اضافه کند. این گزارش بیان می کند که انتظار می رود 
درآمد سال 2024 از محل بدهی به 4.9 هزار میلیارد دلار رسیده 
و مجمللوع هزینه ها به 6.8 هزار میلیارد دلار برسللد. دفتر بودجه 
کنگللره در ابتدا این مبلغ را 1.6 هزار میلیارد دلار تخمین زد، اما 
بلله مواردی مانند کمک به اوکراین و رژیم صهیونیسللتی، افزایش 
مخللارج درمانی و لغللو 100 میلیارد دلار بدهی وام دانشللجویی 
توسللط جو بایدن اشللاره کرد که منجر به افزایش هزینه ها شللده 
است. انتظار می رود بدهی ملی تا سال 2034 به بیش از ۵6 هزار 

میلیارد دلار برسد.
رئیس جمهور سابق دونالد ترامپ و رئیس جمهور جو بایدن تا حد 
زیادی به واسطه کمک به اقتصاد در دوران همه گیری کرونا هزاران 
میلیارد به بدهی ملی آمریکا اضافه کرده اند. براساس گزارش کمیته 
بودجه فدرال مسللئول، ترامپ در سه سللال و پنج ماه اول ریاست 
جمهللوری خود 8.4 هللزار میلیارد دلار و بایللدن 4.3 هزار میلیارد 
دلار به بدهی آمریکا اضافه کرده اند. براسللاس گزارش بنیاد هریتیج 
امللا، ترامپ 6.۵ هزار میلیارد دلار و بایدن 7.9 هزار میلیارد دلار به 

بدهی های آمریکایی افزوده اند.
این تفاوت ناشی از پیش بینی های به روز شده دفتر بودجه کنگره 
و میزان ذخایر خزانه داری آمریکا اسللت. بنیاد پیتر جی. پیترسون 
خاطرنشان می کند که محرک های اصلی بدهی ملی شامل جمعیت، 
هزینه های مراقبت های بهداشتی و درآمد ناکافی است. این گزارش 
نشان می دهد که متوسط هزینه مراقبت های بهداشتی برای هر فرد 
در سراسللر جهان 6414 دلار اسللت. آمریکا بللرای هر نفر 12۵۵۵ 

دلار هزینه می کند.
براساس گزارش این بنیاد، نسل بزرگ بیبی بومر )متولدان 1946 
تا 1964( در حال پیر شللدن، بازنشستگی و عمر طولانی تر است و 
این روند بر بودجه و بدهی تأثیر می گذارد. پیش بینی  شللده اسللت 
که تا سللال 2070 آمریکا 96.9 میلیون سالمند خواهد داشت. آمار 
سالمندان در سال 2010 برابر 40.۵ میلیون نفر بود. این روندهای 
جمعیتی عظیم فشللار فزاینده ای را بللر بودجه فدرال وارد می کند، 
به ویللژه برنامه هللای حیاتی و درمانی که به شللهروندان مسللن تر و 

آسیب پذیر خدمت می کنند.

طلای جهانی از بالا رفتن باز ماند
قیمت جهانی طلا در روز سه شللنبه )10 سپتامبر( ثابت ماند زیرا 
فعالان بازار بر ارقام تورم ماه آگوست برای اشاره به کاهش احتمالی 
نرخ هللای بهره فدرال رزرو در ایللن ماه تمرکز کردند. هر اونس طلا 
ثابللت و 2۵04 دلار و 98 سللنت بود. قیمت طلللای آمریکا با 0.1 
درصد افزایش به 2۵33 دلارو 70 سللنت رسید. توجه معامله گران 
در روز چهارشللنبه به داده های شاخص قیمت مصرف کننده ایالات  
متحللده معطوف خواهد شللد کلله انتظار می رود نشللان دهد تورم 
اساسللی در مسللیر پر پیچ و خم خود به سللمت هدف 2 درصدی 
بانک مرکزی و شللاخص قیمت تولید کننده در روز پنجشنبه باقی 

مانده است.
طبق گزارشللی از فدرال رزرو نیویورک که روز دوشللنبه منتشر 
شد، انتظارات مردم ایالات  متحده برای تورم در ماه گذشته حتی با 
 CME ادامه کاهش فشارهای فعلی قیمت ثابت ماند. طبق گزارش
FedWatch، معامله گللران اوراق آتی صندوق های فدرال رزرو در 
حللال حاضر 70 درصد احتمال کاهش 2۵ واحدی در نشسللت 17 
تا 18 سپتامبر فدرال رزرو و 30 درصد احتمال کاهش ۵0 واحدی 
را دارند. نرخ بهره پایین تر، هزینه فرصت نگهداری شللمش با بازده 
صفر را کاهش می دهد. هفته گذشته، گزارشی نشان داد که اشتغال 
در ایالات  متحده در ماه آگوسللت کمتر از حد انتظار افزایش یافته 

است.
داده های روز دوشللنبه نشللان داد که موجودی های عمده فروشی 
ایالات  متحده در ماه جولای کمتر از آنچه که در ابتدا تصور می شد 
افزایش یافت و در بحبوحه بازگشللت شللدید فروش، تردیدهایی را 
در مورد اینکه آیا سرمایه گذاری موجودی به رشد اقتصادی در سه 
ماهه سللوم کمک می کند یا خیر، ایجاد کرد. به گزارش »رویترز«، 
همچنین در بازار سایر فلزات ارزشمند نیز نقره با 0.2 درصد کاهش 
به 28.29 دلار در هر اونس رسید، پلاتین 0.4 درصد افزایش یافت 
و به 941 دلار و 2۵ سللنت رسللید و پالادیوم با اندکی افزایش 0.1 

درصدی به 94۵ دلار و 7۵ سنت رسید.

خبرنــامه

فرصت امروز: شللاخص کل بورس تهران مجددا قرمزپوش شللد و با افت 7 هزار 
واحدی تا سللطح 2 میلیون و 88 هزار واحد عقب نشللینی کرد. نمادهای فارس، 
فولاد، وغدیر و فملی بیشترین تاثیر را در افت شاخص کل بورس داشتند. برخلاف 
شاخص کل اما شاخص هم وزن سبزپوش شد و با رشد 2 هزار و ۵34 واحدی در 
میانه تراز 668 هزار واحد ایستاد. خالص تغییر مالکیت حقوقی به حقیقی بازار نیز 
مثبت شد و 107 میلیارد تومان پول حقیقی به بازار سهام وارد شد. بورس تهران 
در حالی رخ منفی به خود گرفت که گروه بانکی به واسطه صحبت های وزیر اقتصاد 
در سللی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی اندکی مثبت شد. به نظر می رسد 
خبرهای ریز و درشللت این روزها اجازه تغییرات اساسللی در وضعیت شاخص کل 
را نمی دهد. نشسللت فوق العاده شللورای عالی بورس نیز بالاخره پس از چند روز 
تشکیل شد و سکانداری سازمان بورس و اوراق بهادار تهران به »حجت الله صیدی« 
رسللید. بازار سللرمایه در این روزها در حال دریافت اخبار ریز و درشتی است و از 
تعیین مدیر جدید سازمان بورس و صحبت های وزیر اقتصاد در همایش بانکداری 
اسلامی گرفته تا برداشت ها از اولین مناظره انتخاباتی کامالا هریس و دونالد ترامپ 
می تواند روی بازار سللرمایه تأثیرگذار باشللد. وزیر اقتصاد نیز در سی و چهارمین 
همایش بانکداری اسلللامی، سیگنال های مثبتی را به بازار منتقل کرد و گفت که 
گشایش های اقتصادی خوبی در راه است. البته او گلایه هایی هم در مورد وضعیت 
صنعت بانکداری مطرح کرد و از نظر کفایت سللرمایه، اسللتانداردهای حسابرسی، 
دارایی هللا و ترازنامه بانک ها به عنوان مهمترین مشللکلات این حللوزه نام برد. به 
گفته »عبدالناصر همتی«، »در صورتی که تحریم ها برداشته شود و از لیست سیاه 
FATF خارج شویم، در صنعت بانکداری و برای ارتباط با بانک های جهانی تازه در 
اول راه مشکلات خواهیم بود. ما اصلا از بانکداری اسلامی دور شدیم و بدتر از آن 

از بانکداری متعارف هم دور شدیم.«
بورس تهران روی خط نوسان

در معاملات روز سه شللنبه 20 شللهریورماه، شاخص کل بورس تهران با 7 هزار 
و 749 واحد کاهش به سللطح 2 میلیون و 88 هزار واحد و شللاخص کل هم وزن 
با 2 هزار و ۵34 واحد افزایش به تراز 668 هزار و 691 واحد رسللید. شللاخص کل 

فرابورس نیز با رشد ۵6 واحدی به رقم 21 هزار و 414 واحد رسید. خالص تغییر 
مالکیت حقوقی به حقیقی بازار مثبت شللد و 107 میلیارد تومان پول حقیقی به 
بازار سهام وارد شد. نماد وبصادر بیشترین ورود پول حقیقی را به ارزش 27 میلیارد 
تومان داشت. بیشترین خروج پول حقیقی به نمادهای ثفارس، غالبر و غاذر رسید. 
نمادهای فارس، فولاد، وغدیر و فملی از جمله نمادهای قرمزپوش بورس بودند که 
بیشللترین اثر را در افت شاخص کل داشللتند. نمادهای اخابر، وبصادر و رمپنا نیز 
بیشترین اثر منفی را بر شاخص داشتند. در فرابورس نیز نمادهای زاگرس، خاور و 
تجلی بیشترین اثر افزایشی و نمادهای حسینا، کگهر و سپیدار بیشترین اثر کاهشی 
را بر شاخص کل داشتند. در بین نمادهای پرتراکنش بورس نماد فولاد بیشترین 
تراکنش را داشللت و خگسللتر و ذوب در رتبه های بعدی بیشللترین تراکنش قرار 
گرفتند. در فرابورس نیز خاور، خنور و شصدف بیشترین تراکنش را داشتند. ارزش 
معاملات کل بازار سللهام به 26 هزار و 144 میلیارد تومان رسید. ارزش معاملات 
اوراق بدهللی در بللازار ثانویه 18 هزار و ۵34 میلیارد تومللان بود که 71 درصد از 
ارزش کل معاملات بازار را در این روز تشکیل می دهد. ارزش معاملات خرد سهام 
با افت 1۵ درصدی نسللبت به روز سه شللنبه به رقم 3 هزار میلیارد تومان رسید. 
نماد خگستر بیشترین ارزش معاملات بازار سهام را به خود اختصاص داد که ارزش 
معاملات آن 90 میلیارد تومان بود. پس از خگستر، فولاد بیشترین ارزش معاملات 
را داشللت و ثفارس رتبه سوم بیشترین ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و 
پس از آن، دو نماد وبصادر و واتی در رتبه های بعدی بیشترین ارزش معاملات قرار 
گرفتند. در جدول حجم معاملات نیز سللهام ذوب بللا تعداد 422 میلیون و 892 
هزار و 606 سللهم در صدر قرار گرفته است. خگستر در رتبه دوم بیشترین حجم 
معاملات بازار قرار گرفت و رتبه سوم به وبصادر تعلق داشت. دو نماد خاور و شستا 
نیز در رتبه های بعدی بیشللترین حجم معاملات بازار قرار داشللتند. در معاملات 
سه شللنبه، 170 نماد صف خرید داشتند و 10۵ نماد با صف  فروش مواجه شدند. 
مجموع ارزش صف های خرید با رشد 10 درصدی نسبت به روز کاری قبل به 931 
میلیللارد تومان افزایش یافت و مجموع ارزش صف هللای فروش نیز با افزایش 32 

درصدی به رقم 39۵ میلیارد تومان رسید.

خبرهای ریز و درشت بازار سرمایه
بورس تهران در این هفته شاهد خبرهای متفاوتی بود. هرچند که بازار در چند 
ماهه نخست سال 1403 نسبت به همه اخبار و حوادث واکسینه شده است، اما در 
این یکی دو روز اخیر شاهد اخبار ریز و درشتی برای بازار سرمایه هستیم. شاخص 
کل بورس و اوراق بهادار تهران در حالی رخ منفی را به خود گرفت که گروه بانکی 
به واسطه صحبت های وزیر اقتصاد در سی و چهارمین همایش بانکداری اسلامی 
کمی مثبت شد. به نظر می رسد خبرهای ریز و درشت این چند روزه اجازه تغییرات 
اساسللی در وضعیت شاخص را نمی دهد. گروه خودرویی بازار سرمایه نیز در ادامه 
اخبللار مثبتی که به این گروه می رسللد، وضعیت خوبی را سللپری کرد و بیش از 
227 میلیارد تومان ارزش معاملاتی را به خود اختصاص داد و در جایگاه نخسللت 
)جایگاهی که در اکثر مواقع در بازار سرمایه متعلق به این گروه است( قرار گرفت. 
گروه فلزات اساسللی با 179 میلیارد تومان دوم شد و گروه شیمیایی بازار سرمایه 
نیز با 178 میلیارد تومان و با اختلاف کمی نسبت به فلزات اساسی در جایگاه سوم 

برترین ارزش معاملاتی در بازار روز سه شنبه ایستاد.
شللاخص کل بورس تهران در حالی در معاملات روز گذشته، کار خود را با افت 
7700 واحدی تمام کرد که نشللان می دهد نسبت به اخبار و حوادث حول محور 
بازار سرمایه حساس است و با کمی عقب نشینی در پایان معاملات، چشم خود را 
به جلسلله تعیین رئیس سللازمان بورس معطوف کرده بود. از منظر تکنیکالی نیز 
شللاخص کل بورس تهران همچنان در محدوده هللای میانگین ۵۵ روزه خود قرار 
دارد. همچنان ارزش معاملات )حجللم( که یکی از اصلی ترین فاکتورهای تحلیل 
تکنیکال اسللت در ایللن روزها در بازار وجود ندارد و بللازار در محدوده 3 درصدی 
تنها دست و پا می زند تا همه چیز با حضور مدیر جدید سازمان مسیر درست خود 
را انتخاب کند. امروز آخرین روز کاری هفته اسللت و بازار با واکنش خود در روی 
تابلوی معاملاتی، نظر خود در مورد رئیس جدید سازمان بورس را مشخص خواهد 
کرد. در نشست فوق العاده شورای عالی بورس »حجت الله صیدی« به عنوان رئیس 
سازمان بورس انتخاب شد و به نظر می رسد کار او به عنوان رئیس سازمان بورس 

نسبت به رؤسای قبلی سخت تر خواهد بود.

در سه سال اخیر، تحولات مثبت و منفی زیادی در بازار سرمایه رخ داد که همزمان 
با دوره ریاست »مجید عشقی« در سازمان بورس بود؛ رئیسی که دو سال زودتر از پایان 
حکم مدیریتش، در پی حواشی مربوط به دریافت وام های میلیاردی قرض الحسنه چند 
روز پیش اسللتعفا داد و عصر روز گذشته در نشست فوق العاده شورای عالی بورس به 
ریاست وزیر اقتصاد، »حجت الله صیدی« به عنوان رئیس جدید سازمان بورس انتخاب 
شللد. »صیدی« در حالی به عنوان چهاردهمین رئیس سللازمان بورس و اوراق بهادار، 
جایگزین »عشقی« شد که پیشتر در دولت روحانی به عنوان مدیرعامل بانک صادرات، 
فعالیت حرفه ای در بازار پول داشت و حالا به عنوان سکاندار بازار سرمایه منصوب شده 
اسللت. او دکترای حسابداری از دانشگاه علامه طباطبائی دارد و از جمله سوابق کاری 
وی می توان به مدیرعاملی در گروه مالی صفورا، شللرکت سللرمایه گذاری خوارزمی و 
سرمایه گذاری غدیر و همچنین نایب رئیسی هیأت مدیره شرکت ایران خودرو اشاره کرد. 
او در شللرایطی جایگزین »مجید عشقی«، رئیس مستعفی و پرحاشیه سازمان بورس 
شده است که بازار سرمایه با چالش های زیادی مواجه است و انتظار میلیون ها سهامدار 

از سیاستگذار جدید بورس، تغییر شرایط و رونق بازار است.
بلله گزارش »ایسللنا«، فعالیت »مجید عشللقی« به عنوان رئیس سللازمان بورس، 
مدت کوتاهی پس از آغاز فعالیت دولت سللیزدهم شروع شد. وی از مهرماه 1400 تا 
شهریورماه امسال به مدت 31 ماه ریاست سازمان بورس را برعهده داشت. »عشقی« در 
فروردین امسال از سوی شورای عالی بورس برای یک مدت 2.۵ ساله دیگر در سمت 
خود ابقا شللد، اما پس از انتشار نامه سازمان بازرسی کل کشور خطاب به »عبدالناصر 
همتللی« وزیر اقتصاد، واکنش ها به موضوع دریافت وام بالا گرفت و در نهایت »مجید 
عشللقی« در روز 17 شللهریورماه، استعفای خود را به شللورای عالی بورس ارائه داد و 
شللورای عالی بورس در همان روز با تشللکیل یک جلسلله فوق العاده با استعفای وی 
موافقللت کرد. تصمیمللات و تحولاتی در این دوره رقم خورد که برخی از آنها ریشلله 
داخلی )مدیریتی( و برخی دیگر ریشه خارجی داشتند و مجموع این تصمیمات داخلی 
و خارجی، وضعیت امروز بازار سرمایه را نشان می دهد. به صورت خلاصه، تصمیماتی از 
جمله کاهش نرخ خوراک پتروشیمی ها و سیمانی ها، تزریق منابع جدید به بازار  سرمایه 
از طریق صندوق های حمایتی و حاکمیتی، افتتاح تالار برق سبز، توسعه صندوق های 
سرمایه گذاری و افزوده شدن آن به سبد سهام سرمایه گذاران و رایزنی با بانک مرکزی 
برای نزدیک شدن نرخ ارز نیما به بازار آزاد را می توان به عنوان برخی اقدامات صورت 
گرفته در سه سال اخیر در بازار بورس دانست که در ادامه به مرور برخی از این اتفاقات 

می پردازیم.
* جنجال بر سر نرخ خوراک پتروشیمی ها: یکی از چالشی ترین مسائل که پیامدهای 
زیادی را برای بازار سللرمایه به همراه داشت، موضوع اصلاح قیمت گذاری نرخ خوراک 
پتروشللیمی ها، پالایشللگاه ها و سللیمانی ها از سللوی دولت و وزارت نفت بود. امسال 
هیأت دولت در مصوبه ای نرخ خوراک گاز پتروشیمی ها، پالایشگاه ها و تعرفه گاز این 
شللرکت ها به اضافه شللرکت های فولادی و سیمانی را تعدیل کرد و تغییر داد. در این 
میللان وزارت نفت به علت منافع دولتللی از این مصوبه حمایت جدی کرد. در صورت 
تصویب نهایی این مصوبه بسللیاری از شرکت ها بورسی که مصرف کننده این خوراک 
بودند با کاهش سود چشمگیری روبه رو می شدند. متعاقب آن مجلس شورای اسلامی 

با این مصوبه مخالفت کرد و در نهایت دیوان عدالت اداری رأی بر غیرقانونی بودن این 
مصوبه داد و نرخ خوراک به قیمت پایه بازگشت.

* طراحللی و راه اندازی صندوق های جدید سللرمایه گذاری غیرمسللتقیم: در سلله 
سللال اخیر، سللازمان بورس و اوراق بهادار با هدف تنوع بخشی به سبد سهام و کاهش 
ریسللک پذیری سللرمایه گذاری برخی از سللهامداران، اقدام به راه اندازی و اضافه کرد 
صندوق های سللرمایه گذاری غیرمستقیم، از جمله صندوق املاک و مستغلات کشور، 
صندوق بازنشسللتگی تکمیلی، صندوق سرمایه گذاری بخشی، صندوق تضمین اصل 

سرمایه، در بازار سرمایه کرد.
* راه اندازی سامانه های جدید: راه اندازی سامانه توثیق الکترونیکی سهام، الکترونیکی 
شدن گواهی صدور حق تقدم، سامانه یکپارچه صدور مجوز نهادهای مالی، الکترونیکی 
شللدن صدور مجوز تمکن مالی و سللامانه دسترسللی به آمار لحظه ای تراکنش ها از 
اقداماتی بود که در سه سال گذشته با هدف توسعه بستر فناوری و ایجاد شفافیت در 

بازار سرمایه محقق شد.
* راه انللدازی قراردادهللای آتی و اختیار معامله نفت خام و میعانات گازی در بورس 
انللرژی: معاملات قلرارداد آتلی معامله نفت خام و میعانات گازی در بلورس انلرژی از 
اسلفندماه 1400 با قلرارداد آتلی متانلول و نفت سلبک و با هدف ایجاد مرجعیت و 

شاخص قیمت نفت راه انلدازی شلد.
* راه اندازی تالار برق سبز: تالار برق سبز از اقدامات صورت گرفته در بازار سرمایه 
بود که در خردادماه 1402 با هدف جلوگیری از قطعی برق خط تولید تولیدکنندگان 

صنعتی راه اندازی شد.  
* اوراق سلف سکه در بورس کالا: در آبان 1401 بانک مرکزی با هدف کنترل بازار 
سکه، اقدام به عرضه 100 هزار سکه )10 میلیون اوراق( اوراق سلف موازی با سررسید 
شللش ماهه و امکان تحویل و تسویه نقدی با قیمت میانگین موزون در بورس کالای 

ایران کرد.
* راه اندازی تابلو گواهی صرفه جویی انرژی در بورس انرژی: در تیر ماه 1403، تابلو 
گواهی صرفه جویی انرژی در بورس انرژی راه اندازی شد که براساس آن سرمایه گذاران 
در پروژه های بهینه سازی مصرف انرژی و صرفه جویی گاز در کشور این امکان را پیدا 
می کنند تا میزان صرفه جویی حاصل شللده را برای یک دوره معین در اختیار داشللته 
باشند و با عرضه آن در تابلو گواهی صرفه جویی انرژی بازار اوراق بهادار بورس انرژی، 

از درآمد حاصل از آن منتفع شوند.
* افزایش دامنه نوسللان: در سال 1401 در دو مرحله سقف دامنه نوسان از مثبت 
و منفی ۵ درصد به 7 درصد رسید تا عللاوه بللر افزایللش نقدشلوندگی ابزار، امکان 
نوسان 14 درصلدی قیملت سلهام در یلک روز بلرای نلمادهای بورسی تعیین شلده 

میسلر شود.
* پیگیری کاهش مالیات برای شللرکت های بورسی: در راستای حمایت از زنجیره 
تولید شللرکت های تولیدکننده بورسللی و با هدف کاهش احتمال عدم شللفافیت در 
صورت های مالی ناشران، سازمان بورس پیگیر کاهش مالیات شرکت های بورسی شد و 
متعاقب آن مالیات شرکت های تولیدی در سال 1401 از 2۵ به 20 درصد و در سال 

1402 از 2۵ به 18 درصد کاهش یافت.
* راه اندازی پایگاه قوانین و مقررات بازار سرمایه: در سال 1402 پایگاه جدید قوانین 
و مقررات بازار سللرمایه با هدف انتشار مقررات جدید جهت استفاده و نظارت عمومی 

راه اندازی شد.
* افتتاح شللعب تخصصی شللورای حل اختلاف ویژه بازار سرمایه: شعب تخصصی 
شورای حل اختلاف ویژه بازار سرمایه با همکاری قوه قضائیه در تیرماه 1402 در محل 
سللازمان بورس و اوراق بهادار راه اندازی شللد تا امکان تشخیص سریع اتهام و ارتکاب 

جرائم فراهم شود.
* پرداخت منظم سللود سللهام عدالت: با فراهم شدن زیرساخت های لازم و از سال 
1400، سللود شرکت های سللهام عدالت با فاصله کوتاهی از برگزاری مجامع و در دو 
مرحله در ماه های آذر و اسفند به حساب سهامداران عدالت واریز می شود. علاوه بر این 
سللود شرکت های غیربورسی سهام عدالت در این دوره، دریافت و به حساب صاحبان 

سهام عدالت واریز شد.
* راه اندازی سامانه متوفیان سهام عدالت: سامانه میراث در سال 1402 برای وراث 
متوفیان سهام عدالت راه اندازی شد تا انتظار 18 ساله وراث برای تقسیم دارایی متوفیان 
به پایان برسد. در این فرآیند که به صورت کاملا رایگان و با مشارکت 6000 شعبه از 
بانک های منتخب و دفاتر شرکت های کارگزاری در سراسر کشور انجام می شود، بیش 

از 360 هزار پرونده در سال 1402 در سامانه میراث تشکیل شد.
* ریزش های بازار سهام و ورود صندوق تثبیت و صندوق توسعه ملی برای حمایت 
از بازار سرمایه: امسال وقایع بسیاری از جمله حمله رژیم صهیونیستی به کنسولگری 
ایران در سوریه، پاسللخ موشکی ایران به حمله تروریستی رژیم صهیونیستی، سقوط 
پرواز رئیس جمهور شللهید، ترور اسللماعیل هنیه و برخی دیگللر از وقایع رخ داد که 
جو روانی و شرایط بازار سهام را به شدت تحت تاثیر قرار داد. با پیگیری های سازمان 
بورس و ورود وزارت اقتصاد و بانک مرکزی، هیأت عالی بانک مرکزی، حمایت بانک ها 
از بازار سللرمایه را تا سللقف 10 هزار میلیارد تومان تصویللب کرد. همچنین صندوق 
توسللعه بازار سرمایه با هدف جبران زیان سهامداران در التهابات اخیر بازار سرمایه در 
مردادماه امسال، تصمیم به انتشار ۵ همت اوراق تبعی برای تامین مالی و از نوع بیمه 

سهام گرفت.

حجت الله صیدی به عنوان رئیس جدید سازمان بورس انتخاب شد

عملکرد 3 ساله بازار سرمایه

107 میلیارد تومان پول حقیقی به بازار سهام وارد شد
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اخبار

 برگزاری جلسه هم اندیشی مدیران شهری باغستان 
با موضوع استقبال از ماه مهر و بازگشایی مدارس

شهریار- نرگس اصلانی :  همزمان با نزدیک شدن به ماه مهر و بازگشایی مدارس و شروع سال تحصیلی جدید، جلسه ای به 
ریاست مهندس شمسایی شهردار و با حضور مهندس علیزاده عضو شورای اسلامی، حسین نادری نماینده آموزش و پرورش، سرگرد 
پویا رئیس کلانتری ۱۸ باغستان، سروان یاوری پلیس راهور، میرفتحی معاونت فرهنگی و اجتماعی و مسئولین حوزه خدمات شهری 
در سالن جلسات شهرداری برگزار گردید . در این جلسه موارد و موضوعات مرتبط از جمله نصب پل عابر پیاده در ورودی مدرسه آیت 
الله سعیدی محله سعیدآباد و مدرسه سرداران شهید محله خادم آباد به منظور تامین ایمنی و سهولت در تردد دانش آموزان و والدین 
، بهره برداری از مدرسه ۱۶ کلاسه موقوفه مرحوم بدر در محله نصیرآباد و مدرسه ۹ کلاسه شهید شهریاری در محله سعیدآباد با هدف 
افزایش سرانه های آموزشی ، اقدام در خصوص هماهنگی های لازم جهت کلنگ زنی و احداث ساختمان هنرستان در محله نصیرآباد 
و کلنگ زنی مدرسه در محله سعیدآباد با اهدای زمین توسط شهرداري و با مشارکت خیرین مدرسه ساز ،  تخصیص زمین با مساحت 
۲۰ هزار متر مربع در شهرک دادگستری جهت سرانه های آموزشی و تنظیم سند بنام آموزش و پرورش ،  اقدام در خصوص رنگ 
آمیزی دیوارهای مدارس ، کاشت گل و گیاه و هرس درختان ، اقدام در خصوص آموزش موضوعات آموزشی پسماند، ایمنی و آتش 
نشانی، حقوق شهروندی، محیط زیست و زیباسازی شهری در سطح مدارس و همچنین استفاده از ظرفیت دانش آموزان و مشارکت 

در امر ساماندهی عبور و مرور و تردد در معابر با عنوان همیار پلیس مطرح و مورد بررسی قرار گرفت.

مدیرعامل و رئیس شورای فرهنگی شرکت ملی حفاری ایران تاکید کرد:
تهیه و تدوین طرح های کاربردی در جهت بهبود شاخص های فرهنگی/ اجتماعی 

اهواز - شبنم قجاوند: مدیرعامل شرکت ملی حفاری ایران بر 
تهیه و تدوین طرح های کاربردی در جهت بهبود شــاخص های 
فرهنگی/ اجتماعی از سوی شورای فرهنگی شرکت تاکید کرد. دکتر 
حمید رضا گلپایگانی در هشتمین نشست شورای فرهنگی شرکت 
که با حضور اعضاءو شــماری از مدیران و مسئولان ذیربط تشکیل 
شد، تدوین اصول و سیاســت گذاری و اهداف فرهنگی شرکت را 
یادآور و ثبت و پیگیری موثر و مســتمر مصوبات شــورا تا حصول 
نتیجه را خاطرنشــان کرد. رئیس شــورای فرهنگی شرکت ملی 
حفاری ایران گفت: تعیین شاخص های کمی و کیفی برای ارزیابی 

وضع فرهنگی در سطح شرکت و شناسایی ، ارزیابی و پیگیری موضوعات فرهنگی و اجتماعی اثرگذار در راستای اهداف شرکت 
را مهم و موجب ارتقای بیش از پیش شاخص های فرهنگی در این مجموعه بزرگ صنعتی دانست. گلپایگانی در این نشست با 
معرفی آقای علیرضا نقیبی به عنوان دبیر جدید شورای فرهنگی شرکت از زحمات آقای اسماعیل جهان بین در مدت تصدی 
این مسئولیت قدردانی نمود. در این نشست همچنین از حجت الاسلام مالکی از ائمه جماعات و عضو شورای فرهنگی شرکت 
که نزدیک به چهار دهه سابقه همکاری با شرکت ملی حفاری داشته اند و حاج صادق آهنگران که در تهیه نماهنگ به مناسبت 

اربعین حسینی همکاری نمودند با اهداء لوح، تقدیر به عمل آمد.

سرپرست جدید امور آب و فاضلاب شهرستان بدره منصوب شد
ایلام-هدی منصوری-طی حکمی از سوی مدیرعامل آبفای استان ایلام، قدرت اله فهیمی به عنوان سرپرست جدید امور آبفای 
شهرستان بدره  منصوب شد و از خدمات ابراهیم ولی پور سرپرست قبلی این امور تقدیر به عمل آمد. مراسم تودیع و معارفه مدیر امور 
آب و فاضلاب شهرستان بدره با حضور قائم مقام شرکت ،فرماندار بدره و همکاران امور آبفای این شهرستان در محل فرمانداری برگزار 
شد.  قائم مقام آبفای استان در ابتدای این مراسم با تاکید بر لزوم افزایش کیفیت خدمات رسانی و تلاش هرچه بیشتر گفت: با توجه 
به محدودیت منابع آب، تلاش های شبانه روزی توسط همکاران انجام می شود تا با توجه به محدودیت های اعتباری بتوانیم ، رضایت 
مردم را جلب نماییم. وی افزود باتوجه به درامد وهزینه ای بودن شرکت از همه همکاران ابفا بدره خواست تا با جدیت در جهت وصول 
مطالبات معوق نزد مشترکین در راستای پیشرفت اهداف عالیه شرکت تلاش مضاعف نمایند. محمدرضایی ضمن قدردانی از زحمات 
ابراهیم ولی پور در دوره مدیریتش، ابراز امیدواری نمود که قدرت اله فهیمی با برنامه ریزی مدون در جهت برون رفت از وضع موجود 
در انجام امورات محوله موفق باشند وی در پایان ضمن تقدیر وتشکر از  همراهی و مساعدتهای جناب دکتر علیزاده فرماندار محترم 
خواستار توجه ویژه  در تخصیص و تصویب اعتبارت طرحهای عمرانی شرکت اب وفاضلاب  برای تکمیل پروژه های آبرسانی در این 
شهرستان شد. در ادامه این جلسه فرماندار بدره ضمن تقدیر و تشکر از اقدامات انجام شده آبفا در این شهرستان از زحمات ابراهیم 

ولی پور سرپرست قبلی تقدیر و برای قدرت اله فهیمی سرپرست جدید امور ابفای بدره آرزوی توفیق نمود.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گلستان: 
تغذیه درست و به موقع باعث افزایش تولید و جلوگیری از خسارت احتمالی

گرگان - خبرنگار فرصت امروز: سیدصمدضیائی مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گلستان درباره وضعیت تولید 
و تامین کود مورد نیاز کشاورزان در سال زراعی جدید، افزود: طبق برنامه ابلاغی تخصیص کودهای یارانه ای، از مجموع مذکور، ۲.۴ 
میلیون تن کودهای ازته، ۴۰۰ هزار تن کودهای فســفاته و ۲۰۰ هزار تن کودهای پتاســه است. که سهم گلستان در این بخش به 
میزان۱۵۷ هزارتن تن حدود۶ درصد است که پیشنهاد افزایش سهمیه ابلاغی۱۶۵ هزار تن داده شده است.وی اظهار داشت: تخصیص 
کودهای ازته براساس الگوی کشت و کودهای فسفاته و پتاسه براساس محصولات استراتژیک و اساسی ابلاغ شده که لازم است این 
پروتکل رعایت شود.ضیائی با بیان اینکه در حال حاضر تقاضا کمتر از میزان تامین است تصریح کرد: با شروع کشت پائیزه، به طور حتم 
با افزایش تقاضا، میزان تامین نیز به موازات آن افزایش می یابد و نگرانی در این خصوص وجود ندارد.ضیائی بیان کرد: اکنون بیش از 
۲۱ هزار تن میزان ذخایر استراتژیک انواع کودهای ازته، فسفاته و پتاسه است  که این رقم در سال گذشته، بیش از۱۹ هزار تن بوده 
اســت.وی درباره رشد متوسط مصرف کودهای یارانه  ای کشور اضافه کرد: متوسط مصرف کودهای یارانه  ای در ابتدای سال ۱۳۹۹ 
حدود ۱۲۰ کیلوگرم، در سال ۱۴۰۱ به ۱۹۴ کیلوگرم بود که در سال ۱۴۰۲ به ۲۰۴ کیلوگرم افزایش یافت.ضیائی با بیان این که در 
حوزه تامین کود اوره نگرانی وجود ندارد، افزود: پس از ابلاغ هیات وزیران تامین و توزیع کود اوره روند عادی را طی می کند. هم اکنون 
بیش از۷ هزارتن ذخایر این نهاده استراتژیک است.وی برنامه ابلاغی کودهای فسفاته وپتاسه را نیز بیش از۴۰ هزار تن دانست که تا 
این مدت  بیش از۲۰ هزارو۶۰۰ تامین شده است که  حدود دو هزار و۶۰۰تن به سایر استانها ارسال  و بیش از۳ هزار و۶۰۰ تن برای 
مصرف کشت محصولات بهاره و.تابستانه توزیع شده است که در حال حاضر در انبار های ذخیره سازی بیش از۱۴ هزارتن  ، ذخیره 
انواع کود های فسفاته و پتاسه است که این رقم در سال کذشته، بیش از۸ هزار تن بوده است.ضیائی با بیان اینکه؛ کمبود نقدینگی 
یکی از علت های استفاده کم از انواع نهاده های کشاورزی از جمله کود  فسفا ته و پتاسه و ... است، افزود ،ضروری است برای تامین 
امنیت غذایی، افزایش تولیدات محصولات کشاورزی و تامین عناصر غذایی در خاک ، طبق استاندارد ها از انواع کود های شیمیایی ازته، 
فسفاته ، پتاسه به همراه  کود های آلی ، بیولوژیک  برای تولید محصولات کشاورزی برای جلوگیری از خسارت احتمالی استفاده شود.

مدیر عامل شرکت کانسار خزر گلستان:
هدف اصلی از ایجاد یک صنعت و بنگاه اقتصادی توسعه و اشتغال است

گرگان - خبرنگار فرصت امروز: مدیر عامل شــرکت تولید ید کانسار خزر گلستان گفت: کانسار خزر و شورابه ید گلستان دو 
شرکت صنعتی هستند که با اشتغالزایی ۱۵هزار نفر به صورت مستقیم و غیر مستقیم ایجاد کرده است. بیرامی در نخستین نشست 
خبری اظهار کرد: مجوز تولید شرکت کانسار خزر ۴۰۰تن در سال است که بنا به محدودیت هایی زیست محیطی نزدیک به ۲۸۰تن 
امکان تولید داریم.وی افزود: این شرکت ماده فرآوری شده را به ۸کشور جهان و از جمله متقاضیان داخلی صادر می کند اما با امکان 
تولید بیشتر توان صادراتی بیشتری خواهد داشت.بیرامی گفت: این شرکت در حوزه دارو سازی نیز فعال شده و هم اکنون یک شرکت 
داروسازی با سرمایه گذاری اولیه ۱۰۰میلیارد تومان راه اندازی شده و نیاز ۴۵ شرکت داروسازی داخلی اعم از دامی و انسانی را تامین 
می کند که البته طرح توسعه آن نیز در دست اقدام است.وی افزود: این شرکت با رعایت تمامی موارد زیست محیطی که هر ساله 
بران نیز نظارت می شود ، دارای ۱۲چاه تزریق می باشد.بیرامی افزود: ید یکی از معادن مهم و سود آور استان است که نقش مهمی در 
توسعه اقتصادی،افزایش سطح جی دی پی استان و کاهش بیکاری و ارزآوری برای استان و کشور دارد.در ادامه این نشست تقوی،عضو 
هیات مدیره و پیشکسوت بخش صنعت اظهار کرد: از سال ۱۳۸۲تا کنون که از زمان تاسیس این شرکت می گذرد تا کنون از هیچ 
منابع ارزی و ریالی بانکهای استان و کشور استفاده نکرده است.وی افزود: این شرکت علاوه بر تولید ید که یکی از صنایع مهم کشور 
و استان به شمار می رود دارای یک شرکت داروسازی و تولید میگو است که البته در نظر داریم تولید میگو را تبدیل به زنجیره میگو 
کنیم.تقوی ادامه داد: همچنین این شرکت درراستای اقدامات حمایتی از پروژه ها اقدام به خرید و نصب ۲نیروگاه تعداد ۱۰ دستگاه 
موتور دیزل ژنراتور با ۸مگاوات در شهرک صنعتی اترک و یک ۱۶مگاواتی در بندر ترکمن راه اندازی کرده است که هر دستگاه ژنراتور 
مبلغ ۱۵میلیارد تومان هزینه در بر داشته است.وی افزود: این شرکت علاوه بر پرداخت مالیات ها و حق محیط زیستی سالانه مبلغ 

۱۰۰میلیازد تومان هم به صندوق دولت در جهت تامین مالی پرداخت می کند.

ناترازی برق؛ عامل کم فروغی چراغ های خیابان ها و معابر گرگان
گرگان - خبرنگار فرصت امروز: شهردار گرگان علت خاموشی برخی معابر شهری را ناترازی برق اعلام کرد و گفت: به دلیل مدیریت 
مصرف برق و رفاه مشترکان خانگی، برخی معابر و خیابان ها از روشنایی کافی در شب برخوردار نیستند.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
گرگان، ســید محمدرضا ســیدالنگی در گفتگو با برنامه رادیویی روزنه اظهار کرد: ناترازی برق یکی از دلایلی است که کشور با آن مواجه و 
استان های شمالی بیشتر از این کمبود رنج می برند، چرا که ما نیروگاهی در شمال کشور نداریم که برق را برای این بخش تأمین کند.سیدالنگی 
ضمن اظهار خرسندی از فرایند ساخت نیروگاه علی آباد گفت: پس از بهره برداری از این نیروگاه یک بخشی از مشکلات ناترازی برق، شهرهای 
استان گلستان برطرف می شود.شهردار گرگان از وجود ۴۰ هزار شعله برق در سطح شهر خبر داد و افزود: تمام این روشنایی ها را شهرداری 
رصد می کند.وی ادامه داد: متأسفانه دوستان در اداره برق به دلیل فقدان اعتبار برخی از موضوعات را نمی توانند پوشش دهند و از سویی ناترازی 
برق موجب می شود تا برخی از خیابان ها چراغ های روشنایی به صورت یکی در میان روشن باشد.سیدالنگی در پاسخ به مشکلات شهروندان 
در حوزه مدیریت سپتاژ و اجرا نشدن پروژه فاضلاب اظهار کرد: یکی از دغدغه های شهروندان موضوع فاضلاب است، به همین خاطر ما از مدیر 
شرکت آب و فاضلاب استان این مطالبه را داشتیم تا هرچه سریع تر این نقصان رفع شود اما نبود اعتبارات مورد نیاز در وزارت نیرو متأسفانه 
این مشکل را برای شهروندان به وجود آورده است.تقوی بیان کرد: همچنین مدیر عامل این شرکت در جهت توسعه صنعت گردشگری در 
حوزه اجرای طرح گردشگری آشوراده نیز اعلام آمادگی کرده و در مناقصه نیز برنده شده است که نقش مهمی در توسعه بندر ترکمن و اشتغال 
دارد.وی افزود: اینکه یک شرکت صنعتی و تولیدی علاوه بر اشتغال و ارزآوری نیز برای فعالیت های انجام شده در بخشهای مختلف به هیچ 
عنوان تا کنون از ارز های نیمایی و تسهیلات بانکی استفاده نکرده است.به گفته تقوی ، تولید ید یکی از سخت ترین صنایع در کشور است 

که تمامی تجهیزات آن وارداتی با توجه به مشکلات تحریمی است.

تشکیل پرونده علیه وکیل دادگستری به جهت انتشار بدون مجوز رأی و 
عدم توجه به حریم خصوصی موکل

یزد - مرتضی نوراللهی پور: در پی انتشــار رأی منتسب به 
دادگاه کیفری یک یزد، مبنی  بر صدور مجازات اعدام برای راننده 
اسنپ متجاوز، روابط عمومی دادگستری، از احضار وکیل متخلف 
به دادسرا و تشــکیل پرونده برای وی خبر داد.  بنا به اعلام روابط 
عمومی دادگســتری،  با وکیل مذکور برخورد قضایی و انضباطی 
صورت خواهد گرفت.  بر اساس این خبر، نظر به عدم قطعی بودن 
حکم صادره و امکان تجدید نظر خواهی و رسیدگی در دیوان عالی 
کشور و از طرفی رعایت عفت عمومی و نیز حفظ حریم خصوصی 
بزه دیده و ســایرین و با التفات به ماده ۳۵۳ قانون آیین دادرسی 

کیفری، انتشار مفاد رأی مورد نظر مجاز نبوده و بر این اساس دادستان مرکز استان نسبت به این اقدام تشکیل پرونده داده و 
پیگیر رسیدگی به موضوع شده است.   ضمن آنکه نحوه انتشار به گونه ای بوده است که منتسب به دادگستری یزد می شود که 

در این خصوص نیز هرگونه انتشار محتوا در این خصوص توسط دادگستری، تکذیب می شود.

تعویض ۱۰۳۳ کنتور خراب در بندرعباس و شناسایی ۶ هزار متر مکعب آب مازاد مصرف
بندرعباس- خبرنگار فرصت امروز: مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان از انعقاد قرارداد آبفای هرمزگان با بخش 
خصوصی برای شناسایی کنتورهای خراب و کم کار خبر داد. عبدالحمید حمزه پور افزود: در اولین ماه اجرای این طرح یکهزار و 
۳۳ کنتور کم کار و خراب در سطح شهر بندرعباس شناسایی شد.  به گفته وی، این اقدام منجر به شناسایی ۶۰۰۰ متر مکعب 
مصرف در اولین ماه پس از تعویض شده است.  مدیرعامل آبفا ادامه داد: همچنین، متوسط مصرف ماهانه این دسته از مشترکین، 
۶ متر مکعب در ماه افزایش یافته است.  حمزه پور تصریح کرد: هزینه کنتور و تعویض آن در اجرای طرح یاد شده از محل مازاد 

درآمد ناشی از افزایش دقت اندازه گیری مصرف انشعاب در هر ماه قرائت، محاسبه و به شرکت طرف قرارداد پرداخت می شود.

اصفهان - لیلا قاسمی: مهدی کویتی معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه 
اعلام کرد، ابلاغیه بانک مرکزی و مجاز دانستن امکان استفاده از ارز صادراتی 
صنایع فلزی برای واردات و یا تخصیص به شرکت های هم گروه با نرخ توافقی 
گامی مهم در حمایت از صنعت فولاد، توسعه صادرات و ارزآوری کشور است.

معاون اقتصادی و مالیِ بزرگ ترین هلدینگ فولادی کشــور و خاورمیانه، 
اظهار داشــت: این تصمیم بانک مرکزی، با هدف حمایت از توسعه صادرات و 
بهبود وضعیت اقتصادی زنجیره فولاد اتخاذ شده و به شرکت های فولادی که 
نقشی حیاتی در اقتصاد کشور ایفا می کنند، اجازه می دهد تا از منابع ارزی خود 

به بهترین شکل ممکن برای توسعه اقتصادی کشور بهره برداری کنند.
وی خاطرنشــان کرد: این اقدام تحولی قابل توجه در حوزه مدیریت ارزی 
بالأخــص در صنعت فولاد به دلیل نقش بی بدیــل آن در صادرات و ارزآوری 
غیرنفتی برای کشــور خواهد بود. کویتی این تصمیــم جدید بانک مرکزی 
را گامی مؤثر و مثبت در مســیر تقویت بنیه مالــی و اقتصادی این صنعت 
اســتراتژیک دانست و افزود: ارزش صادرات گروه فولاد مبارکه سالانه بیش از 

یک میلیارد یورو است که ما قبل از این، ملزم بودیم ارز حاصل از صادرات را 
با نرخی پایین تر از نرخ بازار آزاد در ســامانه نیما عرضه کنیم. این اقدام برای 
صنعــت فولاد و به ویژه هلدینگ بزرگ فولاد مبارکه، هزینه های قابل توجهی 

در پی داشــت. وی در همین زمینه تصریح کرد: اکنون با این تصمیم جدید، 
امــکان اســتفاده از ارز صادراتی در زنجیره فولاد جهــت تأمین مواد اولیه و 
تجهیزات وارداتی و یا حتی فروش به سایر شرکت های هم گروه و با نرخ توافقی 
فراهم شــده است. این امر نقش مؤثری در کاهش هزینه های تولید و افزایش 
رقابت پذیری محصولات فولادی در بازارهای داخلی و بین المللی خواهد داشت 
و نویدبخش رشــد و بهبود سودآوری برای این صنعت در آینده است. کویتی 
همچنین با اشاره به سیاست های دولت و بانک مرکزی در حمایت از صنعت 
فلزات اساسی بیان کرد: رویکرد جدید بانک مرکزی در اعتماد به مکانیسم بازار 
برای تعیین نرخ ها و کاهش مداخلات دستوری، می تواند زمینه ساز رشد پایدار 
و ارتقای جایگاه جهانی صنعت فولاد ایران شــود؛ درحالی که اعمال نرخ های 
دســتوری برای فروش ارز، منجر به ایجاد رانت انتقــال منافع از گروهی به 
گروه دیگر می شد؛ بنابراین با اجرای مصوبه جدید بانک مرکزی، این رانت ها 
از بین می روند و توزیع عادلانه تری از منابع ارزی بالأخص برای شــرکت های 

صادرکننده صورت می گیرد.

اهواز - شبنم قجاوند: نشست شرکت های برق منطقه ای و توزیع نیروی 
برق خوزســتان با موضوع بررسی مشکلات شبکه و برنامه ریزی برای عبور از 

پیک مصرف تابستان ۱۴۰۴ برگزار شد.
این نشســت با حضور مدیران عامل و مدیران ۲ شــرکت در شرکت برق 
منطقه ای خوزستان برگزار و با بررسی وضعیت شبکه در تابستان ۱۴۰۳، در 
خصوص عبور موفق از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۴ بحث و تبادل نظر صورت 

گرفت.
علی اســدی مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان در این نشست با 
قدردانی از کارکنان صنعت برق در خوزســتان برای تامین برق پایدار و عبور 
موفق از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳، بر هماهنگی شرکت های مربوطه برای 

برنامه ریزی مناسب جهت عبور از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۴ تاکید کرد.

وی با بیان اینکه با توجه به شــرایط آب و هوایی و وقوع دماهای بالای ۴۸ 
درجه شبکه برق خوزستان همچنان پربار است، تصریح کرد: تفاوت شبکه برق 
خوزستان همین پرباری طولانی مدت است که از نیمه های اردیبهشت شروع 

و تا اوایل آبان ادامه پیدا می کند.
مدیرعامل شرکت برق منطقه ای خوزستان افزود: این شرایط پرباری طولانی 
مدت باعث شده فرصت اندکی برای افزایش ظرفیت و بهینه سازی شبکه وجود 
داشته باشد و باید از همه ظرفیت ها و تلاش شبانه روزی، برای تسریع در اجرای 

پروژه های مورد نظر استفاده شود.
در این نشســت همچنین گزارش هایی درخصوص چگونگی عبور موفق از 
پیک مصرف تابستان ۱۴۰۳ ارائه و بنا شد برای تابستان پیش  رو نقاط ضعف 

شبکه برطرف و تقویت شود.

اصفهان - فایزه مرادیان:  در حاشیه نخستین کنگره »شهدای غریب در 
اسارت« استان اصفهان که به مناسبت بازگشت آزادگان سرافراز به میهن و با 
حضور ۵۰۰۰ نفر از خانواده های معزز شهدا، آزادگان و ایثارگران برگزار شد، 
توصیه های مدیریت مصرف آب در قالب پویش »شــهروند سقا« به شرکت 
کنندگان ارائه گردید. در روزهایی که اصفهان به دلیل گرمای شدید هوا دچار 
ناترازی در تأمین و مصرف آب شــده است، مشارکت مردم برای گذر از تنش 
آبی بسیار مهم و تاثیرگذار است و از اینرو شرکت آب و فاضلاب برای تبیین 
شــرایط کم آبی و آگاهی بخشی به مردم درخصوص اهمیت مدیریت بهینه 

مصرف آب از هر فرصتی استفاده می کند. »شهروند سقا« عنوان یکی از برنامه 
هایی اســت که در ایام محرم و صفر توسط این شرکت اجرا می شود. در این 
پویش از مردم درخواســت می شود تا با رعایت صرفه جویی در مصرف آب و 
توصیه این مهم به دوستان و اطرافیان، آبفا را در توزیع عادلانه آب یاری نموده 
و در أجر سقایی شریک شوند. بر این اساس، مروجین فرهنگ مصرف بهینه 
آب منطقه ۳ اصفهان، ۲۵ مردادماه در گلستان شهدای این شهر حضور یافته 
و توصیه های مدیریت مصرف آب را در قالب ۵۰۰۰ نسخه بروشور به خانواده 
های شــهدا و ایثارگران شرکت کننده در نخستین کنگره شهدای غریب در 

اسارت ارائه دادند. همچنین بنرهایی نیز با همین مضمون در محوطه گلستان 
شهدا نصب گردید. شایان ذکر است در این مراسم، محمد دهقان معاون رئیس 
جمهــور با بیان خاطره ای به نقش محوری آب در دوران اســارت رزمندگان 
اشــاره کرد: ».. در مسیری که ما را می آوردند چند نفر از رزمندگان تقاضای 
آب می کردند، عراقی ها بلافاصله هرکس را که تقاضای آب می کرد به شهادت 
می رساندند؛ ما را به یکی از شهرهای مرزی بردند و شب اسکان دادند، اما صبح 
فردا که بیدار شدیم تعداد زیادی از بچه ها از جا بلند نشدند و در اثر تشنگی 

به شهادت رسیده بودند«

فرصت امروز - ماهان فلاح: هجدهمین کارگروه بهداشت صنعتی شرکت 
انتقال گاز با حضور نمایندگان مناطق دهگانه به مدت دو روز به میزبانی منطقه 
۸ عملیات انتقال گاز در تبریز برگزار شد. مدیر منطقه هشت عملیات انتقال 
گاز، در ابتدای جلســه، ارتقا ســلامت کارکنان را مورد تاکید قرار داد و گفت: 
ارتقا ســلامت کارکنان اولویت اصلي سازمان بوده و این موضوع، کارگروهي و 
همت همگاني را مي طلبد. فیروز خدائی افزود: این منطقه عملیاتي با عنایت به 
اهمیت و حساسیت موضوع سلامت، تا به امروز بر اساس استانداردهای ابلاغی، 
همواره موارد ایمني و بهداشت فردي را سرلوحه ي اهداف سازمان قرار داده و 
با برگزاري دوره هاي آموزشي متناسب، توجه و تاکید ویژه اي به ارتقا سلامت 
پرسنل دارد. مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز با اشاره به شیوع بیماري تب 
دنگي اظهار داشــت: همه ما باید آمادگي لازم را در این ارتباط داشته باشیم و 
اجازه ندهیم نیروي انساني در منطقه با نگراني و تهدیدات مرتبط با این بیماري 
درگیر باشد. وي اضافه کرد: در راستای مسئولیت های اجتماعی و حفظ جان 
سرمایه های انسانی، افزون بر انتشار اطلاعیه های آموزشی مستمر از کانال های 
مختلف ارتباطی و انجام اقدام های زمینه ای لازم، رعایت اصول ایمنی و بهداشتی 
و برگزاري دوره هاي آموزشــي نیز بخشی از دستورالعمل هاي اجرایي در این 
منطقه عملیاتي بوده است. مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز تاکید کرد: 
با توجه به ابلاغیه سازمان پدافند غیرعامل مبني بر مقابله با تمهیدات زیستي 
این پشه مهاجم، ضروریست همه بخش هاي HSE و مدیریت و مسئولین با 
واحدهاي پدافند غیرعامل و مدیریت بحران همکاري کنند. معصومه کنعاني، 
رییس بهداشــت صنعتي شرکت ملي گاز ایران نیز در این نشست با اشاره به 

اهمیت امر مراقبت و پیشگیري از بیماري تب دنگي گفت: تغییرات آب و هوایي 
با مساعد کردن شرایط محیطي براي افزایش لانه گزیني پشه آئدس که عامل 
انتقال بیماري تب دنگي اســت منجر به بروز بیماري مي شود و ضرورت دارد 
براي مقابله با آن از تمامي پتانسیل هاي موجود به نحو حداکثري استفاده کرده 
و آموزش و اطلاع رســاني عمومــي باید در صدر تمامي فعالیت ها قرار گیرد. 
رییس بهداشــت صنعتي شرکت ملي گاز ایران به همکاري و همیاري تمامي 
بخش هاي HSE و مدیریت و مسئولین در راستاي پیشگیري و مقابله موثر با 
بیماري تب دنگي تاکید کرد و افزود: سلامت پرسنل، اولویت اصلي ماست و نیاز 
است با تمام توان در کنترل و پیشگیري این بیماري تلاش کنیم. بررسي برنامه 
عملیاتي ارتقاي ســلامت کارکنان و برنامه ریزي اجراي آن در سازمان، مرور 

مصوبات جلسات قبلي و همچنین موارد و نیازمندي هاي جدید حوزه سلامت، 
بررســي چالش ها و مشکلات بهداشت صنعتي از سوي نمایندگان مناطق از 
اقدامات قابل توجه این کارگروه بود. وجود تعامل، همفکری و همدلي در قالب 
ارائه نقطه نظرات کارشناســي و بهره گیري از خرد جمعي، دانش و تجربه هر 
یک از حاضرین از دیگر نکات ویژه این نشســت مي توان یاد کرد. لازم به ذکر 
است در ادامه نشست، دکتر عظیم زاده رئیس سازمان بهداشت و درمان صنعت 
نفت شمالغرب کشور و دکتر سودي، متخصص بیماری های عفونی نیز هر یک 

توضیحات مفصلی در مورد تب دنگی ارائه کردند.
خط لوله ۱۲ اینچ انشعاب نیروگاه سهند بناب گازدار شد

پس از پایان عملیات اتصال لولــه )Tie-In(، تزریق گاز خط لوله ۱۲ اینچ 
انشــعاب نیروگاه سهند بناب با تلاش همکاران عملیاتي منطقه هشت انتقال 
گاز، انجام شد. مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز با اعلام این خبر گفت: در 
راستای انتقال پاک، ایمن، پایدار و بهره ور گاز طبیعی به صنایع مهم و کلیدي، 
عملیات اتصال لوله )Tie-In( و تزریق گاز خط لوله ۱۲ اینچ انشعاب نیروگاه 
سهند بناب، در حداقل زمان ممکن با موفقیت پایان یافت. فیروز خدائی افزود: 
پس از انجام عملیات برشــکاری، جوشکاری و اتصال نهایی به شیر هات تپ و 
رادیوگرافی سرجوش ها و تزریق گاز، به منظور حصول اطمینان از سلامت خط، 
نشت یابی وکنترل هاي لازم انجام و خط لوله مذکور در سرویس قرار گرفت. 
مدیر منطقه هشت عملیات انتقال گاز ضمن قدردانی از تلاش همکاران منطقه 
هشــت در انجام این عملیات، اظهار کرد: این عملیات با برنامه ریزی دقیق و 

کمترین هدررفت گاز بطور ایمن و با موفقیت کامل به اتمام رسید.

رشت - زهرا رضازاده: به گزارش مدیریت روابط عمومی و امور بین الملل 
سازمان منطقه آزاد انزلی در تعطیلات هفته دوم شهریورماه ۱۴۰۳، نخستین 

منطقه آزاد شمال کشور، میزبان افزون بر ۱ میلیون و ۴۸۰ هزار گردشگر بود.
براین اســاس فاز تجارت و گردشــگری منطقه که محل تمرکز امکانات و 
تجهیزات و رویدادهای مناسبتی است، طی این مدت ۹۳۲ هزار و ۵۶۳ مسافر 
را میزبانی کرد که در نوع خود یک رکورد محســوب می شود. از سوی دیگر 
در کل محدوده منطقه آزاد انزلی که شــامل چندین بوستان و پارک ساحلی 
می باشــد، ظرف یک هفته بیش از یک میلیون و ۴۸۰ هزار گردشگر حضور 
پیدا کرده و خانواده ها برای گذران تعطیلات نخســتین منطقه آزاد شــمال 

کشــور را انتخاب نمودند. بنابراین گزارش وجود زیرســاخت های تفریحی-
ورزشی دریایی،ساحلی؛بزرگترین طرح ساحلی شمال کشور با تجهیزات کامل 
جهت گذران سفری خوش برای خانواده ها؛ امکانات ایجاد شده توسط بخش 
خصوصی همچون بزرگترین مجموعه آکواریوم کشور، مجتمع های تجاری-
اداری عرضه و فروش کالاهای تولیدکنندگان منطقه و صنایع دستی بهمراه 
اجرای برنامه های فرهنگی-هنری-مذهبی توسط این سازمان، در یک محدوده 

چند ده هکتاری از مهمترین جاذبه های گردشگری منطقه آزاد انزلی است.

یزد- سید محمد جواد عرفان فر  ؛ مدیر منطقه دو شهرداری یزد گفت: 
برای تأمین پارکینگ مجموعه درمانی »آبادیس« یزد در جوار بیمارستان دکتر 

مرتاض و حل مشکل ترافیک با تعامل در حال پیگیری و بررسی هستیم.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شهرداری یزد - علیرضا ابویی 
با اشــاره به گلایه ها و نارضایتی مردمی در خصوص نبود پارکینگ در اطراف 
بیمارستان دکتر مرتاض گفت: خود بیمارستان دکتر مرتاض از نظر پارکینگ 
مشــکلی ندارد و نبود پارکینگ برای ساختمان پزشــکی آبادیس مرتبط با 

بیمارستان مشکل ساز شده است.
وی ادامه داد: برای این مجموعه درمانی در حال پیگیری و بررسی هستیم 

تا میزان پارکینگ لازم استخراج شود و با صحبت با خود مدیر بیمارستان و یا 
مالکان این مجموعه پارکینگ مورد نیاز آن تأمین شود.

مدیر منطقه دو شهرداری یزد اضافه کرد: برای تأمین پارکینگ این مجموعه 
حتماً باید زمین آن خریداری و تأمین شــود و یا پارکینگ طبقاتی برای آن 

تأمین شود.
ابویی گفت: با توجه به اینکه مجموعه آبادیس، مجتمعی درمانی، بهداشتی 
است امکان پلمب شدن آن وجود ندارد اما با توجه به اینکه تأمین پارکینگ در 
تعهد این مجموعه است و نارضایتی عمومی در این زمینه وجود دارد با تعامل 

درحال پیگیری برای تأمین پارکینگ هستیم.

معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه با اشاره به تصمیم جدید بانک مرکزی تصریح کرد:

امکان استفاده از ارز صادراتی؛ گامی مهم در حمایت از صنعت فولاد،توسعه صادرات و ارزآوری کشور

شبکه برق خوزستان برای عبور از پیک مصرف تابستان ۱۴۰۴ آماده می شود

پویش »شهروند سقا« با حضور خانواده های شهدا و آزادگان اصفهان

با میزبانی منطقه ۸ عملیات انتقال گاز؛

هجدهمین نشست کارگروه بهداشت صنعتی شرکت انتقال گاز برگزار شد

منطقه آزاد انزلی میزبان همه ایرانیان

استقبال چشم گیر در آخرین روزهای تابستان ۱۴۰۳

مدیر منطقه دو شهرداری یزد:

برای مشکل ترافیک کوچه »دکتر مرتاض« در حال تعاملیم

آذربایجان شرقی - فرصت امروز: مجمع عمومی 
عــادی انجمن صنفی دفاتر نمایندگی ) سرپرســتان ( 

روزنامه های سراسری برگزار شد.
مجمع عمومی عادی این انجمن در حالی برگزار شد 
که ۱۲ نفر از اعضا برای احراز ســمت در هیئت مدیره و 
بازرسان نامزد شده بودند.  نشست مجمع عمومی عادی 
انجمن صنفی سرپرستان روزنامه های سراسری با حضور 
و نظارت مســوول امور تشکل های اداره کل تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی استان آذربایجان شرقی در محل سالن 
اجتماعات هتل گسترش تبریز برگزار شد. ریاست جلسه 
مجمع مذکور را احمد مرادپور آسیابی با نائب رئیسی کریم 
محمدی رئوف بر عهده داشــتند و لیلا پاشایی به عنوان 
منشی و زینب طاهربکتاش و امید محمدزاده النجق نیز 
در جایگاه ناظر جلسه با سایر اعضای هیات رئیسه مجمع 
عمومی همکاری کردند تا تشــریفات و ضوابط مربوط 
به برگزاری ســالم مجمع و نیز انتخابات هیئت مدیره و 

بازرسان در بستر قانونی مراعات و انجام شود. 
ابتدا گزارش عملکرد هیئت مدیره، بازرسان و خزانه دار 
قرائت و به تائید و تصویب مجمع عمومی رسید و سپس 

انتخابات هیئت مدیره و بازرسان برگزار شد.
با رقابت ۹ نفر شــامل قادر محمدصادقــزاده، فرزاد 
ملازاده محمدی، ملیحه عبدلعلــی زاده، مهناز نظری، 
مجید مسلمی حکم آبادی، پروین امینی اسکندانی، مریم 
خدابخش، وحید خوش زرع امیرخیز و اســد فلاح برای 
انتخاب و تعیین ۵ عضو اصلی هیئت مدیره، چهار عضو 
دوره نخست شامل مجید مسلمی حکم آبادی، اسد فلاح، 
فرزاد ملازاده محمدی و مریم خدابخش به همراه وحید 
خوش زرع امیرخیز به عنوان عضو جدید توانســتند با 

کسب اکثریت آرای مجمع عمومی عادی به عنوان نفرات 
اصلی هیئت مدیره دور دوم فعالیت های انجمن صنفی 
سرپرستان روزنامه های سراسری شناخته شوند. ملیحه 
عبدلعلی زاده و پروین امینی اسکندانی نیز دو عضو علی 

البدل هیئت مدیره انتخاب شدند.
همچنین در انتخابات بازرسان نیز که با نام نویسی سه 
کاندیدا انجام گرفت، ناهید ابراهیم زاده و صالح قاسمیان 
به عنوان بازرســان اصلی و کسری اعلمی نیز به عنوان 

بازرس علی البدل برگزیده شدند.
انجمن صنفی سرپرستان روزنامه های سراسری استان 
آذربایجان شرقی نخستین تشــکل رسانه ای کشور در 
رسته سرپرستان جراید کثیرالانتشار محسوب می شود 
که پس از تأسیس در سال ۱۴۰۰، دور اول سه ساله خود 
را پشت سر گذاشت و انتخابات دور دوم هیئت مدیره و 

بازرسان را نیز برای سه سال آینده برگزار کرد.
انجمن سرپرســتان روزنامه های سراســری، سومین 

و به عبارتی کامل تر، پرجمعیت ترین صنف رســانه ای 
متشــکله در استان آذربایجان شرقی محسوب می شود 
که رویکردهای صنفی و تخصصی را وفق اساسنامه خود 

دنبال می کند.
دبیر دوره نخســت این انجمن لیلا پاشایی بود که از 
ســوی هیئت مدیره و متعاقب برگــزاری اولین مجمع 

عمومی، در این مسوولیت دعوت به همکاری شده بود.
انجمن صنفی سرپرستان روزنامه های سراسری استان 
آذربایجان شــرقی با تداوم پروســه بررسی درخواست 
ها جهت پذیــرش اعضای جدید برای افزایش و تکمیل 
روزافزون نفرات انجمــن و نیز فعال کردن کمیته های 
تخصصی نظیر توزیع، اقتصاد، رفاه و مســکن، افق های 
روشنی را برای ایفای نقش موثر در سپهر رسانه ای استان 

و کشور ترسیم و پیش روی خود دارد.
در حال حاضر سرپرستان روزنامه هایی همچون ایران، 
جام جم، همشهری، دنیای اقتصاد، شرق، قدس، امتیاز، 
ابرار، اعتماد، رویداد امروز، شــهروند، خراسان، کائنات، 
ابتــکار، فرصت امروز، نوآوران، هفت صبح، ســازندگی، 
روزان، اخبارصنعــت، ابرار اقتصــادی، هنرمند، خوب، 
دنیای جوانان، تعادل، ابرار ورزشی، توسعه ایرانی، تفاهم، 
عصر اقتصاد، روزگار، جمهوری اســلامی، جمله، پیشرو، 
عصرتوسعه، کارون، اتحاد ملت، تلاش ملی، ستاره صبح، 
آفتاب یزد، نسل فردا، پیام زمان، صبح نو، سایه، اقتصاد 
سرآمد، اسکناس، ساوالان، صدای ملت، تماشاگران امروز، 
مردم سالاری، اعتدال، امروز، آوای اقتصاد، کسب و کار، 
بشــارت نو، ایران اقتصادی، توریســم و قلم اقتصاد در 
عضویت انجمن صنفی سرپرستان روزنامه های سراسری 

استان آذربایجان شرقی می باشند.

با برگزاری مجمع عمومی عادی؛

انتخابات انجمن صنفی سرپرستان روزنامه های سراسری برگزار شد
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آشپپزی هنری است که هر کسی بدان جذب نمی شود. 
خب تهیه غذا به طور روزمره کار سللختی است. حالا اگر 
قرار باشد آن را بدل به یک کسب و کار کنیم، دردسرهایش 
دوچندان خواهد شللد. در عین حال برخی از مردم طوری 
آشپزی را دوست دارند که یکی از اهداف کاری بزرگ شان 
راه اندازی رستوران اسللت. اگر شما هم نیم نگاهی به این 
صنعت دارید، باید قبل از اینکه با کلی پول وارد بازار شوید، 

به فکر تهیه یک برنامه کسب و کار باشید. 
برنامه کسللب و کار در واقع مثل تاکتیک فوتبال عمل 
می کنللد. همانطور که هللر تیمی برای برنده شللدن باید 
تاکتیک مشللخصی داشته باشللد، رسللتوران ها نیز برای 
موفقیت در بازار باید برنامه ای درست و حسابی دم دست 
داشللته باشند. شللاید فکر کنید چنین برنامه ای در طول 
زمان به سللادگی تهیه می شللود. خب در این صورت باید 
بگوییم سللخت در اشللتباهید؛ چراکه برنامه کاری امری 
نیسللت که در طول زمان به دسللت بیاید. در عوض شما 
باید برنامه ای دقیق برای آن داشللته باشللید. فقط در این 
صورت اندک شانسی برای موفقیت در دنیای کسب و کار 

خواهید داشت. 
ما در این مقاله قصد داریم به شما یاد دهیم چطور برنامه 
کسب و کار در صنعت رستوران را تهیه و تدوین کنید. این 
امر به شما کمک می کند ورودتان به حوزه کسب و کار را 
مدیریت کرده و نشللان دهید تللا چه میزان برای موفقیت 

انگیزه مناسب دارید. 
بی شک هر کاری در دنیا که برنامه ای درست و حسابی 
داشللته باشد، همراه با موفقیت های بیشتر هم خواهد بود. 
این در حالی است که اگر نتوانید با برنامه ای از پیش تهیه 
شللده جلو بروید، خیلی وقت ها نتیجه کارتان در پیوند با 
شانس و اقبال خواهد بود. شما در این مقاله قرار نیست یک 
سخنرانی کلیشه ای درباره دنیای رستوران داری را مطالعه 
کنیللد، در عوض مللا بر روی تکنیک هللای کاربردی برای 
طراحی برنامه ای کلیدی پافشاری خواهیم کرد. خب اجازه 

دهید کم کم برویم سراغ بخش اصلی ماجراجویی مان.
برنامه کسب و کار در صنعت رستوران داری

اغلب مردم برای جشن گرفتن سراغ کافه یا رستوران ها 
می روند. چنین فضاهایی بیشتر از اینکه رسمی یا خشک 
باشد، به آدم اجازه می دهد تا کمی هم که شده با دوستانش 
اوقات خوشی را پشت سر بگذارد. البته برخی از رستوران ها 
نیز با هدف تهیه غذای ارزان و باکیفیت فعالیت می کنند. 
در هر صورت رستوران ها بخش مهمی از زندگی روزمره را 
شکل می دهند. موفقیت برخی از رستوران ها در این میان 
اصلا تصادفی نیست؛ چراکه حاصل زحمات بی پایان نیروی 

انسانی و صدالبته برنامه ریزی دقیق است. 
ما در این بخش قصد داریم سفری به دل طراحی برنامه 
رستوران داری داشته باشیم. اینطوری یاد می گیرید چطور 
از عهده این ماموریت خطرناک برآمده و کارتان را ساده تر 
سازید. خب اجازه دهید کمی هم که شده بحث را جدی تر 
دنبال کنیم. این شللما و این هم راه و چاه طراحی برنامه 

کسب و کار در صنعت رستوران.
انتخاب نام و لوگو

اولین کاری که هر کسب و کاری باید انجام دهد، تبدیل 
خود به یک برند اسللت. خب مشللخصه اصلی برندها نام 
و لوگوی شللان است. نکته جالب اینکه خیلی وقت ها لوگو 
حتی از اسللم برند نیز ماندگارتر می شود. مثلا مک دونالد 
بیشللتر از اسللمش با لوگو قرمز و زردش بلله خاطر آورده 
می شللود. این مسئله درباره رنگ های به کار رفته در لوگو 
نیز مصداق دارد. شاید استارباکس یک رستوران به معنای 
واقعی کلمه نباشد، اما دست کم رنگ سبز به کار رفته در 

لوگوی آن برای تمام مردم دنیا شناخته شده است. 
شما برای راه اندازی رسللتوران تان باید اول از همه اسم 
آن را مشللخص کنید. برخی از افراد از اسم خودشان برای 
نام گذاری رستوران بهره می برند. در عیم حال برخی دیگر 
به حوزه تخصصی شللان اشللاره می کنند. مثلا اگر شما در 
حوزه فست فود فعالیت دارید، می توانید از اسم یک غذای 
محبوب فسللت فودی بهره ببرید. یک مثال ساده در این 
میان برگر کینگ است. همانطور که می بینید، عنوان برگر 
در اسم این برند خودنمایی می کند. بنابراین مشتریان در 
همللان برخورد اولیه مطمئن می شللوند که پای یک برند 

فست فود در میان است. 
اگر شما یک رسللتوران دریایی مدنظر دارید، می توانید 
از اسللم انللواع ماهی های مشللهور در نام گللذاری برندتان 
سللود ببرید. این نکته پلی اسللت برای طراحی لوگو. خب 
رسللتوران های دریایی معمولا تصویللری از ماهی یا دیگر 
آبزیان را در کانون توجه قرار می دهند. اینطوری مشتری به 
محض مشاهده رستوران آن را انتخاب خواهد کرد. چنین 
امری یک نکتلله بی نهایت مهم برای بازاریابی محسللوب 
می شللود. یادتان نرود، هرچه رسللتوران شما ساده تر برای 
مخاطب قابل شناسایی باشد، موفقیت تان نیز بیشتر خواهد 

بود. 
تعیین مسئولیت ها و لایه های کاری

در یک کسللب و کار هر کدام از نیروهای انسللانی باید 
وظیفه ای مشللخص داشته باشللند. بی شک یک رستوران 
نیازمند مدیریت، سرآشللپز و تعدادی آشپز زرنگ است. با 

این حال تعریف محدوده فعالیت آنها امری نیسللت که به 
این سادگی قابل مدیریت باشد. 

شللما در برنامه کاری تان باید تعداد نیروی انسانی مورد 
نیاز و کار هر کدام را به روشنی مشخص کنید. وگرنه اصلا 
بعید نیست بعد از راه اندازی رستوران با کمبود نیروی کار 
رو به رو شوید. سناریوی عکس این حالت نیز ممکن است؛ 
جایی که شما آنقدر آشپز استخدام کرده اید که آشپزخانه 

جای سوزن انداختن هم ندارد!
بهتر است اول از همه سرآشپزتان را انتخاب کنید. سپس 
امکان بررسللی تعداد نیروی مورد نیاز ساده تر خواهد بود. 
گاهی اوقات کارآفرینان برای ساده سازی فرآیند خودشان 
بلله طور همزمان سرآشللپز و مدیر رسللتوران می شللوند. 
اینطوری امکان مدیریللت اوضاع به طور دقیق تری فراهم 
می شود. البته در این میان شما باید دست کم آشپزی تان 

خوب باشد. 

بعد از اینکه درباره تعداد نیروی انسللانی مورد نیاز بحث 
کردید، نوبت به اسللتخدام می رسللد. مثل هر کسب و کار 
دیگری توجه به رزوملله افراد در این میان کلیدی خواهد 
بود. حتی می توانید از افراد مناسب دعوت کرده و بخواهید 
یک غذا را جلوی تان تهیه کنند. این امر مهارت شللان را به 

بهترین شکل ممکن نشان خواهد داد. 
تلللاش برای درک انگیللزه هر فللرد در زمینه همکاری 
با رسللتوران تان امر مهمللی خواهد بود. بلله طور طبیعی 
همکاری با افرادی با انگیزه ساده تر از نیروی کار بی انگیزه 
محسوب می شود. پس سعی کنید این نکته کلیدی را نیز 

مد نظر داشته باشید. 
طراحی داخلی جذاب

فضای رسللتوران باید برای مشللتریان جذاب و مناسب 
باشللد. خب مشتری قرار اسللت در ازای دریافت غذا پولی 
به شللما پرداخت کند. با این حال خیلی وقت ها مشتریان 
دوست دارند در فضای خودِ رستوران سفارش شان را میل 
کننللد. قبول دارم برخی از فسللت فودها مثل مک دونالد 
با ایده تحویل سللریع و بیرون بر غذا به شهرت رسیده اند، 
اما رستوران های کلاسیک و لوکس شرایط متفاوتی دارند. 
درسللت به همین خاطر بد نیسللت نیم نگاهی به طراحی 

داخلی رستوران داشته باشید. 
نکته کلیدی در این میان تفکیک فضای آشللپزخانه از 
محل سرو غذاست. این امر نقش مهمی در حفظ سلامتی 

و همچنین رفتار حرفه ای دارد. به علاوه، هیچ اثری از مواد 
اولیه یا بوی تهیه غذا نباید وارد سالن شود؛ چراکه ممکن 
است حال مشتریان را بد کند. بنابراین استفاده از سیستم 
تهویلله هوای قوی امللری ضروری خواهد بللود. اینطوری 
می توانید به سللاده ترین شکل ممکن خودتان را در کانون 

توجه قرار دهید. 
اگر به سلللیقه خودتان ایمان دارید، می توانید خودتان 
طراحی داخلی رسللتوران را عهده دار شللوید. در غیر این 
صورت بد نیسللت سللراغ یک طراح داخلی بروید. قبل از 
اینکه طراح موردنظر کارش را شروع کند، تمام توضیحات 
مربللوط به چگونگی فعالیت رسللتوران تان را به او بدهید. 
اینطوری طراحی داخلی با ماهیت رستوران تان سازگاری 

بسیار بیشتری خواهد داشت.
طراحی داخلی رستوران ها به مرور زمان تغییر می کند. 
بللا این حال اگر از رنگ هللای اصلی لوگوی تان در طراحی 

اسللتفاده کنید، کارتان ساده تر می شللود. به علاوه، دیگر 
لازم نیست دائما طراحی داخلی را عوض کنید. حواس تان 
باشد، بیشتر رستوران هایی که فست فود سرو می کنند، از 
رنگ قرمز سللود می برند. این در حالی اسللت که اگر شما 
دنبال سللرو فست فود نیستید، می توانید انواع طیف رنگ 
را مورد توجه قرار دهید. بهتر اسللت در این میان دور آبی 
و سللبز را خط بکشللید. چراکه این ترکیب رنگ ها بیشتر 
در محیط های بیمارسللتانی مورد اسللتفاده قرار می گیرد. 
پس شاید موجب دلسردی یا اثرگذاری ناخودآگاه بر روی 

مخاطب تان شود. 
بازاریابی در شبکه های اجتماعی

این روزها اینفلوئنسللرهای بسللیار زیادی در حوزه غذا 
فعالیت دارند. از آشپزهایی که در کانال شان آموزش انواع 
غذاها را می دهند گرفته تا کسللانی که برای تست غذا به 
رستوران های مختلف سر می زنند، همه این افراد مشغول 
تولید محتوا در شبکه های اجتماعی هستند. خب شما هم 
به عنوان کسللی که قصد ورود به صنعت رستوران داری را 
دارد، باید نیم نگاهی به این حوزه داشللته باشید. این امر 
به شللما کمک خواهد کرد تا کارتان را ساده تر از هر زمان 

دیگری دنبال کنید. 
شللما نمی توانید روی معرفی رسللتوران تان به دیگران 
از سللوی مشتریان حسللاب ویژه ای باز کنید. در عوض بد 
نیسللت وارد دنیای شبکه های اجتماعی شده و شانس تان 
را بلله طور متفاوتی امتحان کنید. این امر به شللما کمک 
ویللژه ای برای رقابت با دیگللران و معرفی خودتان خواهد 
کرد. فراموش نکنید، ما در روزنامه فرصت امروز بازاریابی و 
تولید محتوا را پلی به سوی موفقیت می دانیم. بنابراین به 
خاطر حوزه کاری تان لازم نیست دور شبکه های اجتماعی 

را خط بکشید. 
یکی از ایده های جذاب برای تولید محتوا نمایش پشت 
صحنه کسللب و کارتان است. بد نیست فرآیند تهیه یکی 
از غذاهللای منوی تان را در قالب ویدئو به مخاطب نشللان 
دهید. این امر کمک می کند تا انگیزه مخاطب برای تعامل 
با کسب و کار شللما به طور قابل ملاحظه ای بیشتر شود. 
نکته کلیدی اینکه شللما همیشه باید با دست پر به سراغ 
مخاطب تان بروید. این امر کمک می کند همیشه مشتریان 

را نسبت به رستوران تان هیجان زده نگه دارید. 
فراموش نکنید، امروزه در دنیای کسب و کار بسیاری از 
کارآفرینان به دنبال استفاده از شرایط بهتر هستند. گاهی 
اوقللات بازاریابی پولی نیز در این مسللیر گزینه ای جذاب 
محسوب می شود. به همین خاطر شما می توانید کارتان را 
بللا تهیه بودچه برای بازاریابی پولی دنبال کنید. این کاری 
اسللت که به شللما برای اثرگذاری بهتر بللر روی مخاطب 

کمک خواهد کرد. 
مللا در روزنامه فرصللت امروز ترکیللب بازاریابی پولی و 
ارگانیک را امری ضروری می دانیم. این امر به شللما کمک 
خواهد کرد تا وضعیت بهتری در بازار برای خودتان دست 
و پا کنید. یادتان نرود، شللما بودجلله ای بی نهایت در بازار 
ندارید. پس اگر فکر کرده اید همیشه با پول خودتان را نزد 

مخاطب مطرح خواهید کرد، سخت در اشتباهید. 

بررسی هزینه های منوی غذا
هر رسللتورانی یک منوی غذا دارد. این منو نشان دهنده 
تمام غذاهایی است که در رستوران عرضه می شود. معمولا 
منوهللا به طور فیزیکی روی میز قرار می گیرد. با این حال 
در طول سال های اخیر استفاده از انواع بارکدها برای ارائه 
منوی دیجیتال رونق گرفته است. این امر می تواند به شما 
انگیزه ای مضاعف برای صرفه جویی در هزینه ها دهد. خب 
افزایش قیمت منو و نیاز برای چاپ نسخه های جدید امر 
اجتناب ناپذیری به نظر می رسد. بنابراین استفاده از منوی 

دیجیتال گزینه ای جذاب تر خواهد بود. 
ماموریت شما در این بخش بررسی هزینه هر منو و تلاش 
برای محاسبه حاشیه سود است. خب شما نمی توانید بدون 
بررسی هزینه ها دسللت به قیمت گذاری بزنید. این امری 
اسللت که پای بقای برندتان را پیش می کشد. اگر دوست 
دارید برندتان در بلند مدت موفقیت های بزرگی را پشللت 

سللر بگذارد، بد نیست به فکر اسللتفاده از الگوی هزینه و 
فایده باشید. 

الگوی مورد بحث از بررسللی هزینه های تولید و سپس 
تعیین مقدار مشللخصی سود توسللعه پیدا می کند. خب 
شما برای رقابت با سایر رستوران ها نمی توانید سود زیادی 
بللرای خود در نظر بگیرید؛ چراکلله در این صورت قیمت 
نهایی به طور قابل ملاحظلله ای افزایش پیدا خواهد کرد. 
این مسللئله ای است که می تواند در بلندمدت دردسرهای 
زیادی برای تان به همراه داشللته و حتی رستوران تان را به 

تعطیلی بکشاند. 
اسللتفاده از یک ارزیابی دقیق درباره رقبا در این مرحله 
ایده جذابی خواهد بود. این امر به شما کمک خواهد کرد تا 
کارتان را خیلی ساده تر دنبال کنید. فقط یادتان باشد، باید 
قیمت های نهایی رستوران های دیگر را با وضعیت خودتان 
نیز مقایسلله کنید. خب یک رستوران لوکس ممکن است 
منوی بی نهایت گرانی داشته باشد. این در حالی است که 
شللما در ابتدای کار نمی توانید قیمت های بالا به مخاطب 
نشللان دهید. پس سعی کنید کارتان را در ابتدا به عنوان 
یللک رسللتوران معمولی آغللاز کنید. اینطللوری افق های 

روشن تری برای موفقیت پیش روی تان خواهد بود. 
انتخاب مکانی مناسب

یکی دیگر از بخش های مهم در طراحی برنامه کسللب 
و کار رسللتوران مربوط به مکان آن اسللت. خب شما که 
نمی توانید به طور کاملا آنلاین غذا بفروشید. در عوض نیاز 
به مکانی به عنوان آشپزخانه و همچنین سالن غذاخوری 
داریللد. اگر در یک منطقه بی نهایت پرت رسللتوران تان را 
تاسیس کنید، سللرانجام خوبی در انتظارتان نخواهد بود. 
این مسللئله ای اسللت که می تواند بار مالی مضاعفی روی 
دوش تان بگذارد. پس بلله خاطر اجاره بهای کمتر چنین 

رفتاری را نشان ندهید. 
اگر ملک تجاری مناسبی برای راه اندازی رستوران دارید، 
این خبر بی نهایت خوبی است؛ چراکه شما را از شر پرداخت 
مداوم اجاره بها راحت خواهد کرد. در غیر این صورت باید 
بخشللی از درآمدتان را به پرداخت اجاره اختصاص دهید. 
این امر ممکن است شللرایط تان را کمی هم دشوار سازد. 
بنابرایللن در ابتدای راه نباید انتظار موفقیت های سللاده و 

سریع را داشته باشید. 
مکانللی که شللما انتخللاب می کنید، نقللش مهمی در 
فروش تان دارد. با این حال نباید اهمیت بازاریابی را از یاد 
ببرید. به علاوه، این روزها بسیاری از سرویس های اینترنتی 
در زمینلله سللفارش آنلان غذا فعالیت دارنللد. بنابراین بد 
نیسللت همکاری مناسبی با آنها داشللته باشید. اینطوری 

فرصت فروش بیشتر را نیز به دست می آورید.
برخی از رستوران ها که ماهیت بی نهایت لوکسی دارند، 
نیازمند اسللتفاده از فضای مناسللب هسللتند. این یعنی 
رستوران مورد نظر باید در محله ای گران قیمت راه اندازی 
شللود. پس اگر فکر می کنید بودجه کافی برای فعالیت به 
عنوان یک رسللتوران لوکس را ندارید، بهتر است فعلا دور 
این ایده را خط بکشید. اینطوری شانس تان برای فعالیت 

در بازار همچنان بالا خواهد ماند. 

استفاده از تجهیزات درجه یک
برخی از رسللتوران دارها خیال می کنند اگر از تجهیزات 
ارزان تللر اسللتفاده کنند، صرفه جویی خوبللی در هزینه ها 
کرده اند. خب این شاید ایده ای وسوسه کننده به نظر برسد، 
امللا اگر کمی دقیق به ماجللرا نگاه کنیم، چیزی به غیر از 
شکست برای تان به همراه نخواهد داشت؛ چراکه بار مالی 

بسیار سنگینی روی دوش تان قرار می دهد. 
اجازه دهید درباره ادعای بالا کمی بیشللتر حرف بزنیم. 
وقتی شما از لوازم ارزان قیمت برای آشپزخانه تان استفاده 
می کنیللد، در طول زمللان نیاز به تعمیر بیشللتر خواهید 
داشت. این یعنی هزینه های بلندمدت تان افزایش می یابد. 
بلله علاوه، اصلا بعید نیسللت با محصولات غیراسللتاندارد 
کیفیت نهایی غذا نیز یک سقوط آزاد محض را تجربه کند. 
به همین خاطر ما توصیه می کنیم از همان ابتدا کارتان را 

با تجهیزات درجه یک شروع کنید. 
اشتباه نکنید، شما قرار نیست لوازم لوکس آشپزخانه تهیه 
کنید. معمللولا هر برندی که در زمینه تولید لوازم خانگی 
فعالیت دارد، یک سللری محصولات ویژه آشللپزخانه های 
بزرگ نیز تولید می کند. شللما باید سراغ همین کالکشن 
از محصولات بروید. اگر تمام تجهیزات را از یک برند تهیه 
کنید، بعید نیست تخفیف های خوبی نیز نصیب تان شود. 
اگر تجهیزات آشللپزخانه را از یک برند خوشللنام تهیه 
می کنید، بد نیست در هنگام بازاریابی روی این نکته مانور 
مناسبی دهید. اینطوری خیال تان از بابت نتیجه نهایی کار 
بی نهایت راحت خواهد شد. خب نگران چه هستید؟ همین 
حالا کارتان را شروع کرده و به مشتریان نشان دهید برای 
هزینه ای که می پردازند، ارزش قائل هستید. این یک نکته 

رقابتی مهم برای کسب و کار بهتر خواهد بود. 
تغییر فصلی منو

منوی رسللتوران شللما قرار نیسللت برای همیشه ثابت 
باشللد. خیلی وقت ها می توانید با استفاده از شرایط پیش 
آمده دسللت بلله تغییر یا آپدیت آن بزنیللد. مثلا برخی از 
رستوران ها براسللاس تغییر فصل منوی خود را نیز عوض 
می کنند. اینطوری سطح بالاتری از رضایت مشتری پدید 
خواهد آمد. به علاوه، همیشه می توانید از منوهای تازه در 
کنار منوی اصلی سللود ببرید. این امری است که به شما 
کمک خواهد کرد تا کارتان را سللاده تر از هر زمان دیگری 
دنبال کنید. فراموش نکنید، مللا در روزنامه فرصت امروز 
همیشه طرفدار نوآوری هستیم. بنابراین شما می توانید به 
سللاده ترین شللکل ممکن از نوآوری به سود خودتان بهره 

ببرید. 
اگر شما فقط مدیر یک رسللتوران هستید، نباید بدون 
هماهنگی با سرآشللپز دسللت به تغییر منو بزنید. این امر 
می تواند اعتراض شللدید دست اندرکاران رسللتوران را به 
همراه داشته باشد. پس سعی کنید کارتان را طوری انجام 
دهید که وجهه مشللارکتی داشته باشد. خب شما که یک 
متخصص تهیه غذا نیسللتید. پس بهتر است برای آپدیت 
منوی خود از نظرات افراد حرفه ای سللود ببرید. اینطوری 

نتیجه نهایی فعالیت تان بسیار بهتر خواهد شد. 
توجه به تجربه و خواست مشتریان

رسللتوران شللما فقط در صورتی به موفقیت و شللهرت 
دسللت پیدا می کند کلله باب میل مخاطبش باشللد. این 
مسللئله ای اسللت که می تواند نقش مهمللی در وضعیت 
رسللتوران داشته باشد. متاسللفانه خیلی از رستوران دارها 
خیال می کنند صرفا با عرضه غذای ارزان امکان جلب نظر 
مشللتریان را دارند. خب اگر غذای شما باب میل مشتری 
نباشد، آن وقت قیمت نهایی اش چندان مهم نخواهد بود. 
نکته کلیدی در این میان توانایی شما برای برقراری ارتباط 

با مخاطبش است. 
خیلللی وقت ها مشللتریان نقطلله نظرات خوبللی برای 
رسللتوران ها دارنللد. خب شللما باید پل هللای ارتباطی با 
مشللتریان را متنوع سازید. به طوری که مشتریان دردسر 
زیادی برای اظهارنظر یا بیان دیدگاه شللان نداشته باشند. 
فقللط در این صللورت می توانیللد روی موفقیت بلندمدت 
رستوران تان حساب باز کنید. این در حالی است که گاهی 
اوقات بی توجهی به نظرات مشللتریان می تواند خودش را 
در قالب راه اندازی انواع کمپین علیه رستوران نشان دهد. 
پس بهتر است قبل از اینکه اوضاع حسابی به ضررتان تمام 
شود، کمی هوشللمندانه تر در بازار رفتار کنید. این امر به 
شللما نشللان می دهد تا چه حد توانایی اثرگذاری بر روی 

مخاطب به شیوه ای متفاوت را خواهید داشت. 
مشللتریان همیشه عاشللق برندهایی می شللوند که به 
حرف شللان گوش می دهند. پس بد نیست نیم نگاهی به 
نظرات مشللتریان تان داشته باشید. اینطوری همیشه یک 
رسللتوران محبوب در میان آنها باقللی خواهید ماند. نکته 
دیگللری که در ایللن میان باید بدان توجه کنید، مسللئله 
مربوط به پاسخگویی به مشللتریان است. اگر نظرات آنها 
امکان اجرا ندارد، باید دلیل کنار گذاشتن شللان را به طور 
دقیق بیان کنید. این امر اهمیت بسللیار ویژه ای دارد. پس 
بهتر اسللت حواس تان را به آن جمع کنید. وگرنه حسابی 

پشیمان خواهید شد.
سخن پایانی

این روزها راه اندازی کسللب و کار برای عاشقان آشپزی 
یللک آرزوی بللزرگ محسللوب می شللود. البتلله از میان 
رستوران هایی که هرساله راه اندازی می شود، تعداد بسیار 
زیللادی از آنها با شکسللت های عجیب همراه می شللوند؛ 
چراکه جای خالی یک برنامه کلیدی در این میان همیشه 
حس می شود. پس بهتر است اگر کارآفرینی قصد ورود به 
صنعت رستوران داری را دارد، اول از همه کارش را با تهیه 
یک برنامه دقیق شللروع کند. این امری اسللت که به شما 
فرصت خوبی برای اثرگذاری بر روی مخاطب خواهد داد. 

ما در این مقاله سللعی کردیم برخی از مهمترین اجزای 
یک برنامه کسللب و کار خوب در حوزه رسللتوران داری را 
به شللما یاد دهیم. حالا آمادگی لازم برای طراحی برنامه 
رستوران خودتان را دارید. فراموش نکنید، بد نیست برای 
هر مرحله کمی وقت گذاشته و قبل از اینکه سراغ مراحل 
بعدی بروید، کمی دقیق تر آن را بررسللی کنید. این اتفاق 
می تواند به شما برای اثرگذاری بهتر بر روی مخاطب هدف 

کمک کند. 
من و همکارانم در روزنامه فرصت امروز امیدواریم نکات 
مللورد بحث در این مقاله کمکی هرچند کوچک به شللما 
برای آشللنایی با راه و چاه طراحی برنامه رسللتوران کرده 
باشد. مثل همیشه اگر سوالی در این رابطه داشتید، کافی 

است آن را با ما در میان بگذارید. 
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